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Internet Naslov Za zdaj še brez odpiranja šampanjca

Zaporedna št.
1

Medij; Doseg Delo.si; 462.761, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 10. 5. 2019

Stran v zbirki:
7

Avtor Barbara Zimic

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...na Kitajskem, ki je ena od ključnih zunanjetrgovinskih partneric Nemčije, po drugi strani so ekonomisti previdni zaradi 
negotovih političnih razmer.  doživlja razcvet Na srečo v zadnjem obdobju Nemci znova več trošijo, oživeleGradbeništvo
so tudi domače investicije. Prav te so eden od glavnih vzrokov, da se je... 

Internet Naslov Bolniških izostankov z dela vse več

Zaporedna št.
2

Medij; Doseg Vecer.com; 281.211, Slovenija

Rubrika, Datum Novice; 10. 5. 2019

Stran v zbirki:
14

Avtor Majda Horvat

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...delavca. Več bolniških dopustov je v nekaterih industrijskih panogah, in sicer v kmetijstvu, ribištvu, rudarstvu, 
gostinstvu in turizmu, v trgovini ter . Ob tem pa vzbuja pozornost tudi to, da je največji delež bolniških gradbeništvu
izostankov na nekaterih področjih javnega sektorja, in sicer v zdravstvu, šolstvu,... 

Tisk Naslov Kdo išče delavce?

Zaporedna št.
3

Medij; Doseg Večer; 107.900, Slovenija Stran: 4 Površina: 80 cm2

Rubrika, Datum V žarišču; 11. 5. 2019

Stran v zbirki:
15

Avtor D. R.

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...v prejšnjem četrtletju. Z vidika dejavnosti je bilo tokrat razpisanih največ prostih delovnih mest v celotni Sloveniji v 
predelovalnih dejavnostih, v  in trgovini. Delodajalci z deset zaposlenimi ali več so v tem četrtletju razpisali gradbeništvu
nekaj več kot 12.600 prostih delovnih mest, kar je bilo 61,6 odstotka... 

Tisk Naslov Od kriminalista do logista

Zaporedna št.
4

Medij; Doseg Večer; 107.900, Slovenija Stran: 18 Površina: 966 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 11. 5. 2019

Stran v zbirki:
19

Avtor Srečko Klapš

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...ob čemer so sindikati ponovno zastrigli z ušesi. "Pošta je ob najemanju kadrov iz tujine med najbolj izpostavljenimi, 
čeprav je tujih delavcev največ v , turizmu, gostinstvu,” jim odgovarja Novak. In ost usmerja tudi v 70.000 gradbeništvu
brezposelnih na zavodih za zaposlovanje in v državo, ki jim z nadomestili in socialno... 

Internet Naslov Izbiramo za vas: podjetja, ki iščejo sodelavce

Zaporedna št.
5

Medij; Doseg Svetkapitala.si; 78.406, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 10. 5. 2019

Stran v zbirki:
24

Avtor kapitala Svet

Teme Inženirska zbornica Slovenije

Povzetek
...do 31. maja, več na www.mojedelo.com. --- Vodja projektov nizke gradnje (m/ž) GP KRK - (Diplomirani) inženir 

, vsaj tri leta delovnih izkušenj, zaželen strokovni izpit ter članstvo v . - Zaposlitev za šestgradbeništva inženirski zbornici
mesecev z možnostjo podaljšanja za nedoločen čas je v Sloveniji. - Prijave do 17. maja. Več... 
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Tisk Naslov Univerza se seli iz mesta na bližnje travnike

Zaporedna št.
6

Medij; Doseg Delo - Sobotna priloga; 70.000, Slovenija Stran: 20
Površina: 1.242 cm
2

Rubrika, Datum Sobotna priloga; 11. 5. 2019

Stran v zbirki:
27

Avtor Aleš Vodopivec

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...pripravil osnutek t. i. univerzitetnega superbloka s tremi lamelami in skupno površino 57.000 kvadratnih metrov za 
lokacijo med objektom fakultete za  in Tržaško cesto. Nova objekta fakultete za strojništvo in za farmacijo gradbeništvo
potrebujeta skupaj manj kot 44.000 kvadratnih metrov. Pa to ni edina prosta površina... 

Internet Naslov Za zdaj še brez odpiranja šampanjca

Zaporedna št.
7

Medij; Doseg Times.si; 61.010, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 10. 5. 2019

Stran v zbirki:
29

Avtor Barbara Zimic

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...na Kitajskem, ki je ena od ključnih zunanjetrgovinskih partneric Nemčije, po drugi strani so ekonomisti previdni zaradi 
negotovih političnih razmer.  doživlja razcvetNa srečo v zadnjem obdobju Nemci znova več trošijo, oživele Gradbeništvo
so tudi domače investicije. Prav te so eden od glavnih vzrokov, da se je industrijska... 

Tisk Naslov Namesto Kampusa Livade raziskovalni center?

Zaporedna št.
8

Medij; Doseg Primorske novice; 53.000, Slovenija Stran: 2 Površina: 589 cm2

Rubrika, Datum Aktualno; 11. 5. 2019

Stran v zbirki:
31

Avtor M. C. , Mirjana Cerin

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...InnoRenew CoE Andreja Kutnar in rektor Dragan Marušič. Zasebni zavod na javnem zemljišču Zasebni zavod je 
namreč ustanovila univerza skupaj z zavodom za  in zavodom za varstvo kulturne dediščine ter nemškim gradbeništvo
Inštitutom za lesarstvo Fraunhofer. 6100 kvadratnih metrov zemljišča v bližini neprofitnega bloka... 

Tisk Naslov BAUMA PODIRA REKORDE

Zaporedna št.
9

Medij; Doseg Transport & logistika; 5.000, Slovenija Stran: 46 Površina: 397 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 10. 5. 2019

Stran v zbirki:
32

Avtor Matej Jurgele, Boštjan Saje

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...in preizkušen motor D20. Besedilo: Boštjan Saje, Matej Jurgele; fotografije: Boštjan Saje, Matej Jurgele, Daimler AG, 
MAN, Scania Truck Največji sejem  in spremljajočih panog na svetu, Bauma, se zvrsti na vsaka tri leta. gradbeništva
Letošnji je potekal med 8. in 14. aprilom na standardni lokaciji v Munchnu. Na sejmu... 

Internet Naslov V Sloveniji v prvem četrtletju druga najvišja stopnja prostih delovnih mest

Zaporedna št.
10

Medij; Doseg Iusinfo.si; , Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 10. 5. 2019

Stran v zbirki:
33

Avtor STA

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...odstotka, kar je največ po letu 2008 in druga najvišja stopnja doslej. Najvišja stopnja prostih delovnih mest je bila v 
prvem trimesečju zabeležena v  (7,1 odstotka) in v drugih raznovrstnih poslovnih dejavnostih (5,1 odstotkagradbeništvu
), najnižja (0,3 odstotka) pa je bila tokrat v dejavnosti oskrbe z električno... 
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Internet Naslov Malo gospodarstvo bo vladi predstavilo letošnje zahteve

Zaporedna št.
11

Medij; Doseg Findinfo.si; , Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 10. 5. 2019

Stran v zbirki:
34

Avtor STA

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...odpravnine delavcem, s čimer bi delodajalce razbremenili izplačil odpravnin v primerih odpovedi pogodbe o zaposlitvi,
ustanovitev paritetnega sklada za  in sistemska zakonska rešitev, ki bi vsem upokojenim obrtnikom gradbeništvo
omogočila uživanje celotne pokojnine ob hkratnem opravljanju samostojne dejavnosti. Na... 

Internet Naslov Malo gospodarstvo bo vladi predstavilo letošnje zahteve

Zaporedna št.
12

Medij; Doseg Iusinfo.si; , Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 10. 5. 2019

Stran v zbirki:
35

Avtor STA

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...odpravnine delavcem, s čimer bi delodajalce razbremenili izplačil odpravnin v primerih odpovedi pogodbe o zaposlitvi,
ustanovitev paritetnega sklada za  in sistemska zakonska rešitev, ki bi vsem upokojenim obrtnikom gradbeništvo
omogočila uživanje celotne pokojnine ob hkratnem opravljanju samostojne dejavnosti. Na... 

Internet Naslov IDRIJSKI OBČINSKI SVET ZAVRNIL POVIŠANJE CEN KOMUNALNIH STORITEV

Zaporedna št.
13

Medij; Doseg Primorskival.si; , Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 10. 5. 2019

Stran v zbirki:
37

Avtor Metka Rupnik

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...slabo finančno poslovanje družbe v letu 2018, ki se odraža zlasti v dejavnosti nekaterih gospodarskih javnih služb, 
tudi na področju ravnanja z odpadki, v  ter v dejavnosti energetike, izpostavil je tudi svoj pogled na nastale gradbeništvu
razmere v podjetju. izjava Beno Fekonja Svetnice in svetniki, ki so se oglašali... 

Tisk Naslov Obrtniki in podjetniki pripravljeni na morebitno novo krizo

Zaporedna št.
14

Medij; Doseg Obrtnik - Podjetnik; , Slovenija Stran: 12 Površina: 825 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 10. 5. 2019

Stran v zbirki:
39

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...pričakujejo prijaznejšo zakonodaji. k AMj i k j. ur'v' V pogovoru, ki ga je vodil direktor OZS Danijel Lamperger, so 
sodelovali nec Franc Meža je ocenil, da  trenutno dela s polno paro. »V času krize so bile cene gradbeništvo
gradbekovinar, gradbinec, gostinka ter svetovalec predsednika države. Gradbinih del pod mejo, še... 

Tisk Naslov Nujni ukrepi za rast in razvoj malega gospodarstva

Zaporedna št.
15

Medij; Doseg Obrtnik - Podjetnik; , Slovenija Stran: 4
Površina: 1.267 cm
2

Rubrika, Datum Ostalo; 10. 5. 2019

Stran v zbirki:
43

Avtor Maja Rigač

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...zaposlitvi. 3. Ustanovitev paritetnega sklada za  (iz leta 2013) Predlagamo, da tudi Slovenija uvede gradbeništvo
paritetni sklad za , kot so ti skladi v pri-.merljivih državah Evropske unije. Vzpostaviti je treba zakonske gradbeništvo
osnove za ustanovitev paritetnega sklada za , ki bo enakovreden tovrstnim skladom v sosednjih... gradbeništvo
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Tisk Naslov Najboljši dijaki iz Maribora

Zaporedna št.
16

Medij; Doseg Obrtnik - Podjetnik; , Slovenija Stran: 82 Površina: 363 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 10. 5. 2019

Stran v zbirki:
44

Avtor Breda Malenšek

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...šola in gimnazija Maribor 2. mesto: Srednja gradbena, geodetska in okoljevarstvena šola Ljubljana 'št 4 j. mesto: 
Šolski center Celje - Srednja šola za  in varovanje okolja VT 'JjT 4. mesto: Šolski center Novo mesto, gradbeništvo
Srednja gradbena, lesarska ||; yjj|. nPmf, 5. mesto: Srednja ekonomska, storitvena in... 



O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Za zdaj še brez odpiranja šampanjca
Marca je presenetljivo zaznala rast, a to še ni vzrok za
pretirano veselje.
Objavljeno
10. maj 2019 06.00

Posodobljeno
10. maj 2019 06.45

Čeprav je ozračje med nemškimi gospodarstveniki že skoraj leto dni precej klavrno, je vsaj marec postregel s pozitivno informacijo o rasti industrijske proizvodnje. FOTO: Reuters

 Odpri galerijo

Barbara Zimic

   

Frankfurt – Nemška industrija je presenetila z rastjo. Marca je v primerjavi z mesecem prej industrijska proizvodnja zrasla za 0,4-odstotka, kar je presenetilo analitike, ki so pričakovali
ponoven padec. Podatek je glede na to, da je razpoloženje v gospodarstvu precej slabo in da ekonomski napovedovalci ne pričakujejo bistvene rasti izvoza pred drugo polovico leta,
dober znak.

  
Nemško gospodarstvo se po letih robustne rasti sooča z rednim popravljanjem gospodarskih napovedi navzdol in precej bolj negotovo prihodnostjo. Vzroki za to so večplastni. Po eni
strani povpraševanje po nemških izdelkih upada zaradi šibkejše rasti na Kitajskem, ki je ena od ključnih zunanjetrgovinskih partneric Nemčije, po drugi strani so ekonomisti previdni
zaradi negotovih političnih razmer.

  

Delo.si 10.05.2019 
PetekDržava: Slovenija

Doseg: 462.761

06:02

https://www.delo.si/novice/svet/za-zdaj-se-brez-od... 1 / 2

Delo.si 10.05.2019 
PetekDržava: Slovenija

Doseg: 462.761 Kazalo
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Gradbeništvo doživlja razcvet
 
Na srečo v zadnjem obdobju Nemci znova več trošijo, oživele so tudi domače investicije. Prav te so eden od glavnih vzrokov, da se je industrijska proizvodnja marca okrepila.
Gradbeništvo doživlja razcvet. Gradbeni sektor se je marca vsak mesec okrepil za odstotek, na leto pa kar za več kot 10 odstotkov. Na ministrstvu za gospodarstvo so poudarili, da
gradbeništvo deluje na visokih obratih.

  
V napovedih o industrijski proizvodnji v prihodnjih mesecih so na ministrstvu precej previdni. Bistvenega preobrata še ne vidijo, predvsem zato, ker naročila doma in iz tujine ne rastejo
in ker je ozračje med gospodarstveniki zelo slabo. Eden od kazalnikov, ki naj bi dobro kazal gospodarska gibanja v srednjeročnem obdobju, so naročila v strojegradnji. Naročila so v
panogi v prvem letošnjem četrtletju na leto upadla za desetino, kar je že četrto zaporedno četrtletno zmanjšanje naročil. Naročila iz tujine so upadla za osem odstotkov, doma pa kar za 15
odstotkov.

  

Veliko bo odvisno od političnih dejavnikov
 
Nils Jannsen z Inštituta za svetovno gospodarstvo (IFW) je za Delo povedal, da vse kaže, da se bo nemško gospodarstvo v nadaljevanju leta vendarle znova postavilo na noge, vključno
z izvozom. Njihove ocene kažejo, da se bodo svetovne gospodarske razmere stabilizirale in ne bo treba dodatnih popravkov gospodarskih napovedi navzdol. Še več, nemška podjetja naj
bi znova pospešila izvoz. To seveda pomeni več dela za domačo industrijo in njihove dobavitelje, med katere spadajo tudi slovenska podjetja. Toda Jannsen je bil kljub pozitivnim
napovedim za preostanek leta previden: »Napoved je izpostavljena precejšnjim tveganjem. Če se bodo mednarodni politični konflikti zaostrili, bo to posebno negativno vplivalo na
izvoz.«

  

 Infografika: Delo
 
Nemško gospodarstvo je bilo od sredine lanskega leta velikokrat »žrtev« globalnih političnih turbulenc. Poleg še vedno trajajoče trgovinske vojne med ZDA in Kitajsko je tu še gordijski
vozel z imenom brexit, na obzorju pa dodatno zaostrovanje med ZDA in Iranom zaradi jedrskega (ne)sporazuma. Minulo polletje je bilo nekoliko posebno tudi zaradi nekaterih enkratnih
dejavnikov. Jannsen je opozoril na težave avtomobilske industrije zaradi prilagajanja novim pravilom merjenja izpustov ter na zelo nizek vodostaj reke Ren v poletnih mesecih, zaradi
česar so imeli dobavitelji veliko težav pri oskrbi s surovinami, proizvajalci pa so morali upočasniti proizvodnjo.

  
Jannsen je prepričan, da bi imela nemška industrija tudi brez globalnega ohlajanja precejšnje težave. Izračuni, ki so jih opravili na inštitutu, kažejo, da bi se na primer avtomobilska
proizvodnja lani brez domačih težav zvišala za 3,8 odstotka, ne pa znižala za 1,6 odstotka. Podobno je ugotovil o celotni industriji. Industrijska proizvodnja bi bila v tretjem in četrtem
lanskem četrtletju za približno dve odstotni točki višja, kot je bila, je povedal Jannsen in opozoril, da je čedalje večji problem tudi pomanjkanje delavcev.

Delo.si 10.05.2019 
PetekDržava: Slovenija

Doseg: 462.761

06:02

https://www.delo.si/novice/svet/za-zdaj-se-brez-od... 2 / 2
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Majda Horvat

10.05.2019, 05.05      

V Pomurju za nadomestila iz javne blagajne
skoraj 20 milijonov evrov, v Sloveniji 348
milijonov. Skoraj toliko plačajo še delodajalci.

Bolniški izostanki z dela postajajo vse večji družbeni problem
zaradi zdravstvenih, socialnih in ekonomskih posledic. Ob tem
se poudarja predvsem naraščanje stroškov delodajalcev in
javne zdravstvene blagajne, pozablja pa na to, da je dolgotrajna
bolniška odsotnost veliko breme tudi za delavce. Mnogi bi se
namreč želeli čim prej vrniti na delo, vendar tega ne morejo
zaradi čakanja na zdravstvene storitve, po zdravljenju pa

Vecer.com 10.05.2019 
PetekDržava: Slovenija

Doseg: 281.211

05:05

https://www.vecer.com/bolniskih-izostankov-z-dela-... 1 / 7
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morajo na medicinsko in delovno rehabilitacijo. Sistemske
skrbi za delavca, potem ko je zbolel, in za njegovo vrnitev na
delo po končanem zdravljenju namreč v Sloveniji ni.

Lani izgubili 596.079 delovnih dni

 
Bolniški izostanki z dela niso le enoznačno posledica bolezni,
tako kot te niso zgolj posledica dela, čeprav gre v obeh
primerih za soodvisnost. Bolniški izostanki so torej v marsičem
posledica sistemske neurejenosti na nacionalni ravni, vendar je
ta problem zaradi še drugih dejavnikov v nekaterih regijah še
večji.

Pomurje je imelo že v preteklih letih velik delež bolniških
izostankov, a se ta zaradi povečanega zaposlovanja in drugih
dejavnikov ni zmanjšal, ampak se je tako kot v drugih
slovenskih regijah še povečal. Lani je bil drugi največji v
državi, pred Pomurjem je bilo le območje Krškega. Po
podatkih, ki jih je objavil Nacionalni inštitut za javno zdravje
(NIJZ), je delež bolniških izostankov v regiji znašal skupaj 6,3

Vecer.com 10.05.2019 
PetekDržava: Slovenija

Doseg: 281.211

05:05
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odstotka, kar pomeni 596.079 delovnih dni. Od tega je 230.861
dni bremenilo kot strošek delodajalce in 365.218 dni blagajno
Zavoda za zdravstveno zavarovanje Slovenije (ZZZS).
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ZZZS za nadomestila skoraj 20 milijonov
evrov

Nadomestila zaradi bolniških izostankov, izplačana iz javne
zdravstvene blagajne, so lani na murskosoboškem območju
znašala 19,8 milijona evrov in so bila za več kot milijon evrov
višja kot v letu 2017. To predstavlja 15 odstotkov vseh
odhodkov za zdravstveno varstvo Pomurcev v lanskem letu, ki
so znašali skupaj 132 milijonov evrov. Stroški zdravstvenih
storitev so znašali 83,1 milijona evrov, za zdravila in
lekarniške storitve je bilo namenjenih 21,2 milijona, za
medicinske pripomočke 2,7 in za denarna nadomestila zaradi
odsotnosti z dela torej skoraj 20 milijonov evrov.

Število bolniških izostankov se je lani v primerjavi z letom prej
v Pomurju povečalo za dobrih šest odstotkov, kar je skoraj
toliko, kot se je povečalo v Sloveniji. Največ zavarovancev je
bilo odsotnih z dela zaradi dolgotrajnega bolniškega dopusta
(nad 30 dni) decembra, in sicer 1678, najmanj pa septembra,
1535.
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Rast števila bolniških izostankov v javnem
sektorju

Murskosoboška območna enota ZZZS ugotavlja, da k velikemu
deležu bolniških izostankov še vedno prispevajo slabša
razvitost regije, narava delovnih mest in neugodne socialne
razmere, nanj pa vpliva tudi velik delež mnenj invalidske
komisije pri zavodu za pokojninsko in invalidsko zavarovanje,
da zdravljenje ni končano.

SAŠO BIZJAK
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Na skrb vzbujajoč problem naraščanja bolniških izostankov in
števila izgubljenih delovnih dni vse glasneje opozarja tudi
Gospodarska zbornica Slovenije (GZS). Nadomestila zaradi
bolniških izostankov so namreč veliko finančno breme, saj so
odhodki iz javne zdravstvene blagajne lani znašali 348
milijonov evrov, približno toliko pa so prispevali še
delodajalci, s tem da morajo ti plačati še delavca, ki opravi
delo odsotnega delavca. Več bolniških dopustov je v nekaterih
industrijskih panogah, in sicer v kmetijstvu, ribištvu, rudarstvu,
gostinstvu in turizmu, v trgovini ter gradbeništvu. Ob tem pa
vzbuja pozornost tudi to, da je največji delež bolniških
izostankov na nekaterih področjih javnega sektorja, in sicer v
zdravstvu, šolstvu, vojski in policiji.
Po zbranih podatkih NIJZ še ugotavlja, da na povečan obseg
bolniških izostankov v Sloveniji najbolj vplivajo kostno-
mišične bolezni, duševne in vedenjske motnje ter bolezni srca
in ožilja, kar je delno povezano z višanjem upokojitvene
starosti in podaljševanjem pokojninske dobe. NIJZ še
napoveduje, da se bo zaradi demografskih trendov in
povečevanja deleža delovno aktivnih, starih nad 55 let,
problem bolniških izostankov v prihodnje še stopnjeval.
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Za delavca ni poskrbljeno

Čeprav se Slovenija po stopnji zdravja ljudi še vedno uvršča v
evropsko povprečje, zaradi bolniške odsotnosti izgublja skoraj
četrtino več delovnih dni od evropskega povprečja. To pomeni,
da je problem dolgotrajnih bolniških izostankov z dela
sistemski problem in ga zato ni mogoče reševati s posamičnimi
ukrepi. Slovenija res ima časovno neomejeno trajanje
bolniškega dopusta in je v primerjavi z drugimi evropskimi
državami najmanj omejevalna tudi pri višini nadomestila (to v
EU pozna le še Bolgarija), kar vse govori v prid socialne
države, vendar na drugi strani nima urejene skrbi za delavca,
potem ko ta zboli.

Na bolniške izostanke pomembno vplivajo
slabša razvitost regije, narava delovnih
mest in neugodne socialne razmere
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Kdo išče
delavce?

Bojan Ivanc, glavni ekonomist pri Ana-

litiki GZS: "V l. četrtletju 2019 je bilo
v Sloveniji zabeleženih nekaj več kot

20.400 prostih delovnih mest, kar
je za 1200 več, kot jih je bilo v prej-

šnjem četrtletju. Z vidika dejavnosti
je bilo tokrat razpisanih največ pro-

stih delovnih mest v celotni Slove-
niji v predelovalnih dejavnostih, v

gradbeništvu in trgovini.

Delodajalci z deset zaposlenimi
ali več so v tem četrtletju razpisali
nekaj več kot 12.600 prostih delov-
nih mest, kar je bilo 61,6 odstotka
vseh prostih delovnih mest v Slove-

niji. Najvišja stopnja prostih delov-
nih mest je bila tokrat zabeležena

v gradbeništvu (7,1 odstotka) in v

drugih raznovrstnih poslovnih de-

javnostih (5,1 odstotka), najnižja
(0,3 odstotka) pa je bila v dejavnosti
oskrbe z električno energijo in v de-

javnosti javne uprave (prav tako 0,3

odstotka). Povečanje števila prostih
in zasedenih delovnih mest je imelo
za posledico, da je bila že drugič v

zadnjem letu dosežena najvišja sto-

pnja prostih delovnih mest v obdo-

bju od leta 2008 (2,6 odstotka).” (dr)
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Portret tedna

Od kriminalista
do logista

Boris Novak po nakupu Intereurope prevzema vajeti

največje logistične družbe v Sloveniji. Dobra novica za
slovenski nacionalni interes, manj dobra za finančno

izpostavljenost Pošte Slovenije
Srečko Klapš

Generalni direktor Pošte

Slovenije, 56-letni Boris

Novak, je od včeraj, ko je

podpisal pogodbo o nakupu večin-

skega 72-odstotnega deleža kopr-
ske Intereurope, tako rekoč na čelu
največjega slovenskega logistič-
nega podjetja. Pri prevzemu mu je

sicer pomagal tudi tako imenova-

ni slovenski nacionalni interes, saj

naj bi bil britanski tekmec Xpe-

diator ponujal okoli 15 milijonov
evrov več. Ob tem spomnimo na

izjavo Novaka v lanskem intervju-
ju za sobotno prilogo Večera, ko je
dejal, da ni nujno, da je tuji lastnik

najboljši. "Domači kapital bi moral
zadržati strateške bančne, tran-

sportne in logistične naložbe, da ne

bi bili priča takšnim in drugačnim
parcialnim interesom, pa pri tem

ne mislim le na politične." Navseza-

dnje mu je ameriški kapital speljal
Poštno banko Slovenije, katere prvi

nadzornik je nekaj časa bil, in od
katere so ostala le bančna okenca
na poštah z napisom NKBM.

Čeprav kupnina za največji
slovenski logistični holding še ni

znana, naj bi se ta vrtela okoli 40

milijonov evrov, k čemur je treba
prišteti še okoli 60 milijonov evrov

dolga Intereurope. Tako naj bi Pošto

za zdaj ta prevzemna operacija stala
okoli sto milijonov evrov, nekaj
milijonov pa bo treba odšteti še za

preostalih 28 odstotkov delnic, ki
niso v lasti bank prodajalk delnic

Intereurope. Tako se zaključuje
klavrna finančna avantura

nekdanjega predsednika uprave

Intereurope Andreja Lovšina, ki je
to koprsko družbo skoraj potopil v

mlakuži desetin zapravljenih
milijonov za utopični megaloman-
ski logistični center Čehov pri
Moskvi. Organi pregona sicer še

iščejo sledi do teh milijonov, ki naj
bi se bili na poti v Rusijo izgubili
tudi na liechtensteinskih računih ...

Prevzem Intereurope je za državno
Pošto Slovenije in Luko Koper

skupaj z nastajajočim drugim tirom
sicer dobra novica, saj so logistični
posli v trendu kontinuirane rasti.
Slaba novica pa je finančna

izpostavljenost, še posebej po tem,

ko je Boris Novak še nedavno

bojeval stresno bitko s sindikati. In

sklenil premirje - tudi z obljubo da
bodo v izboljšanje delovnih
pogojev, ki bi razbremenili pred-
vsem delo poštarjev na terenu, v

dveh letih namenili 18 milijonov
evrov. Tako se je izognil stavki in

novim problemom, ki bi jih ta

naplavila. Seveda je moral Novak za

več kot stomilijonski posel dobiti

blagoslov Slovenskega državnega
holdinga, ki bo bedel nad finančno

stabilnostjo Pošte in morda
nekoliko popustil pri zahtevah po

doseganju okoli petodstotnih letnih
donosov.

Nasledil Aleša Hauca

In kako si je Boris Novak tlakoval

pot do položaja in slovesa največje-

ga logista? Od leta 1983 do 2004 je

deloval v različnih organizacijskih
enotah slovenske policije. Po

poklicu je pravnik, magistrski naziv

pa je pridobil na Fakulteti za

državne in evropske študije z

magistrskim delom Subsidiarnost

uporabe prikritih preiskovalnih
ukrepov in zasebnost. Deloval je
tudi na ministrstvu za notranje
zadeve kot podsekretar, bil je tudi
pomočnik direktorja Uprave kriminalistične policije.
Kariero na Pošti Slovenije je začel let 2006 kot svetova-

lec direktorja podjetja EPPS in svetovalec poslovodstva
Pošte Slovenije ter direktor sektorja za korporativnoO
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varnost. Maja 2012 je na mestu generalnega direktorja
nasledil Aleša Hauca, ki je prišel na Pošto leta 2005 pod
botrstvom nekoč precej vplivne mariborske družine
Petek, ki je imela tesne vezi z Janševo SDS, ki je v letih
2004-2008 vodila vlado. Navsezadnje je Boris Novak v

tem obdobju vodil tudi nadzornike Večera.

Kljub negotovosti in drugačnim željam nekaterih

vpletenih ob imenovanju za drugi mandat je Novak
marca 2017 prepričal nadzornike in še posebno
lastnike, da lahko Pošto popelje v digitalizacijo in

poslovne vode, s katerimi bi bili upravljavci državnega

premoženja zadovoljni.

Na dilemo o tem, ali je pošta monopolist, odgovarja, da
večinoma tudi politiki nanjo gledajo tako. 'A ta to že
vrsto let ni, še posebno na področju
paketnih storitev. Smo pa absolutno

najbolj regulirani, zlasti na podro-
čju univerzalnih poštnih storitev."
Veliko prahu je dvignil, ko je

napovedoval možnost zmanjšanja
dostave pošte s pet dni tedensko na

tri. "Razmišljamo o delitvi pošiljk
na nekoliko dražjo prednostno
dostavo in neprednostno ter

zmanjšanje števila dostavnih dni na

tri tedensko," je razkril lani za
Večer, a za zdaj tega koraka ni storil.

Ukinjanje poslovalnic
in pomanjkanje poštarjev

Z ukinjanjem poštnih poslovalnic
predvsem v regijah si je nakopal
jezo županov in ljudi v teh krajih.
Nazadnje so pretekli teden protesti-
rali krajani Radvanja. Na kritike

odgovarja, da se zavedajo, da je

Pošta pomembna povezovalna

institucija v lokalnem okolju, a da

imamo v Sloveniji eno izmed

najbolj razvejanih poštnih mrež v

Evropi. Tako naj bi do leta 2024

ohranili štiristo kontaktnih poštnih
točk, kar je za okoli 120 manj kot
nedavno. Ob tem trka na vest

političnih odločevalcev, ki nimajo
posluha za spremembo zakona o

poštnih storitvah, za katerega si v

Pošti prizadevajo že od leta 2013.
"Če bomo trčili v zid, s tem mislim

na nerazumevanje lastnika oziroma
zakonodajalca, potem se lahko

zgodi, da bomo morali odpuščati,"

je lastnikom sporočil v intervjuju za

Delo septembra 2017.

Razmere na trgu dela in sindikati so

ga prisilili o nasprotnem - v
dodatno zaposlovanje, po stavkov-
nem sporazumu 190 novih poštar-
jev. Pri tem se soočajo s skoraj
nepremostljivimi kadrovskimi

problemi, ker v Sloveniji poštarjev

ne najdejo. Zato jih iščejo tudi v

sosednjih državah, ob čemer so

sindikati ponovno zastrigli z ušesi.
"Pošta je ob najemanju kadrov iz

tujine med najbolj izpostavljenimi,
čeprav je tujih delavcev največ v

gradbeništvu, turizmu, gostinstvu,”

jim odgovarja Novak. In ost

usmerja tudi v 70.000 brezposelnih
na zavodih za zaposlovanje in v

državo, ki jim z nadomestili in
socialno pomočjo to omogoča,
namesto da bi jih z bolj fleksibilno
reformo usmerjala na trg dela.

Želel sije župana,
ki bo naredil največ za Maribor

Boris Novak ne skriva, da mu srce

bije bolj na desni, je tudi član
stranke SDS in meni, da bi se

politika in politiki morali poenotiti

o tem, kako bodo Slovenijo peljali
naprej, in preiti od besed k deja-
njem. Ob lanskih parlamentarnih
volitvah bi kot pravnik dal prvo

priložnost za sestavo vlade relativ-
nemu zmagovalcu volitev. "Gospod
Janša je izkušen politik s kilometri-
no in bi bil primeren premier v

času, ko nas čaka ponovno predse-
dovanje EU," je takrat dejal za Večer.
Lastni politični angažma pa ga ne

zanima, razen če bi ga kdaj povpra-

šali, kaj lahko naredi na področju,
ki ga dobro pozna.

Na lokalni ravni se ni želel oprede-
ljevati do dela nekdanjih in
aktualnega župana. Želel pa si je
župana, ki bi naredil največ za

Maribor. Takega, ki bi uresničil

pričakovanja Mariborčanov in
mesto prebudil po vzoru Ljubljane.
Da ne bo Maribor ob večerih in čez
vikend živel le v Poštni ulici, je
dejal.
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Z ukinjanjem
poštnih poslovalnic

si je nakopal
jezo županov

in krajanov

Veliko prahu je dvignil,

ko je napovedoval možnost
zmanjšanja dostave pošte

s pet dni tedensko na tri

Boris Novak osebno

Prvi mož Pošte Slovenije Boris Novak je nedavno za Moje finance razkril
tudi svojo bolj osebno plat. Prvi denar je zaslužil s počitniškim delom v

gradbeništvu, kar mu še danes koristi pri manjših hišnih vzdrževalnih
delih. Največ denarja je na svojem računu videl ob prodaji stanovanja, a

ga je namenil za nakup vrstne hiše, kjer živi. Če bi na loteriji zadel mili-
jon evrov, bi z njim kupil nepremičnino v osrčju slovenskih gora, del pa

bi ga namenil za pomoč perspektivnim mladim športnikom iz socialno

ranljivega okolja. Med slovenskimi podjetniki najbolj ceni Marjana Bata-

gelja, ki je oživil Postojnsko jamo. Novakov najboljši prijatelj pa je vnuk,
ker je iskren, ga nasmeji in je zadovoljen s tem, da mu je dober dedek. Je
poročen, med hobiji so mu najljubši tek, pretekel je že Berlinski maraton,
letos se pripravlja na Newyorškega, pri srcu so mu tudi kolesarjenje, pla-
ninarjenje in smučanje.

ukinjanja poslovalnic tudi s poštnimi \/0 ;>�|\ li 41'
paketomati. Foto: Mediaspeed ■ ��jUkVi fr/ \ Bi
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Boris Novak vodi Pošto Slovenije od
maja 2012, nadzorniki pa so mu marca

2017 zaupali drugi petletni mandat.
Foto. Janez KLENOVŠEK
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Izbiramo za vas: podjetja, ki iščejo sodelavce
svetkapitala.delo.si/kariera/izbiramo-za-vas-podjetja-ki-iscejo-sodelavce-155378

FOTO: Shutterstock

V uredništvu preverjamo ponudbe za zaposlitev in
izbiramo takšne, ki bi vam morda prišle prav.

Na spletnih portalih, kjer objavljajo zaposlitve v Sloveniji in tujini, je veliko
zanimivih ponudb za najrazličnejše profile delavcev.

 Pobrskali smo tudi po spletnih straneh nekaterih podjetij in organizacij.
Izbrali smo nekaj po naši oceni zanimivejših in povzeli najpomembnejše
informacije.

Preostali pogoji in opisi del so na navedenih povezavah na zaposlitvenih
portalih. Oglasi, ki smo jih povzeli že v prejšnjih objavah, ostajajo na
seznamu do poteka roka za prijavo, nove smo uvrstili na začetek.

Nove ponudbe za zaposlitev bomo objavili v petek.

***
 Strokovni sodelavec za kemijo (m/ž)

 ECP
 - VI. stopnja izobrazbe kemijske ali naravoslovne smeri, znanje nemščine
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ali angleščine, računalniška pismenost, prodajne in pogajalske spretnosti.
 - Zaposlitev je v Tržiču.

 - Prijave do 9. junija, več na www.optius.com.

---

 

Pomoč na recepciji hotela, študentsko delo (m/ž)
 Posreduje Adecco

 - Urejen študentski status, komunikativnost in zanesljivost, urejenost,
znanje angleškega/nemškega/italijanskega jetika, prednost imajo kandidati
z izkušnjami.

 - Delo z urno postavko 5,5 evra bruto na uro je v Dobrunjah.
 - Več na www.adecco.si.

---

 

Natakarji v kavarni, študentsko delo (m/ž)
 Jezeršek gostinstvo

 - Zaželene izkušnje s pripravo kavnih napitkov, znanje angleščine,
zaželeno znanje drugih tujih jezikov, vestnost, zanesljivost in
komunikativnost, osebna urejenost in čistoča, prilagodljivost glede na
delovni čas.

 - Študentsko delo s poskusnim delom je na Bledu.
 - Prijave do 9. junija, več na www.optius.com.

---

 

Vodja prodaje za tuje trge (m/ž)
 Solvera Lynx

 - VII. stopnja izobrazbe, najmanj 4-5 let delovnih izkušenj, 3 leta izkušenj
na vodilnih delovnih mestih, znanje vsaj dveh tujih jezikov, znanje
nemščine je prednost, dobro poznavanje področja dela, pogajalske in
komunikacijske sposobnosti.

 - Zaposlitev za nedoločen čas s šestmesečnim poskusnim delom je v
Ljubljani.

 - Prijave do 9. junija, več na www.optius.com.

---
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Strokovni sodelavec v Oddelku za tržne analize in oblikovanje cen (m/
ž)

 Krka
 - Univerzitetna izobrazba (2. bolonjska stopnja) farmacije, ekonomije,

računalništva ali informatike, sposobnost povezovanja različnih vsebin in
iskanja rešitev, prevzemanje odgovornosti in odločanje, odlične analitične
in organizacijske sposobnosti, razumevanje kompleksnih preglednic in
podatkovnih baz, napredno poznavanje uporabniških orodij MS Office,
znanje angleščine.

 - Zaposlitev je v Novem mestu.
 - Prijave do 25. maja, več na .

---

 

Tehnolog za kakovost (m/ž)
 Dana

 - Najmanj VI/2. stopnja izobrazbe živilske ali druge ustrezne tehnične
smeri, poznavanje izdelkov, embalaže in tehnološkega procesa,
poznavanje zakonodaje s področja pijač in standardov ISO 9001, IFS food,
izkušnje s področja kakovosti, znanje tujega jezika, osnovno poznavanje
računalniških programov.

 - Zaposlitev za nedoločen čas s šestmesečnim poskusnim delom je v
Mirni.

 - Prijave do 9. junija, več na www.mojedelo.com.

---

 

Sodelavec za razvoj produktov (m/ž)
 Banka Intesa Sanpaolo

 - Višja ali visoka izobrazba ekonomske ali podobne smeri, znanje
angleščine, izkušnje s področja bančništva ali iz podobnega področja
(leasing, zavarovalništvo …), poznavanje osnov kreditiranja fizičnim
osebam, poznavanje dela z orodji MS Office (predvsem Excel in
Powerpoint).

 - Zaposlitev za določen čas oziroma za nedoločen čas s poskusnim delom
je v Ljubljani.

 - Prijave do 31. maja, več na www.mojedelo.com.

---
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Vodja projektov nizke gradnje (m/ž)
 GP KRK

 - (Diplomirani) inženir gradbeništva, vsaj tri leta delovnih izkušenj, zaželen
strokovni izpit ter članstvo v inženirski zbornici.

 - Zaposlitev za šest mesecev z možnostjo podaljšanja za nedoločen čas je
v Sloveniji.

 - Prijave do 17. maja. Več na www.optius.com.

---

Natakar (m/ž)
 Hombre

 - Izkušnje na podobnem delovnem mestu.
 - Zaposlitev je v Ljubljani.

 - Prijave do 19. maja. Več na www.optius.com.

---

Ključavničar (m/ž)
 K - BUS, tovarna avtobusov

 - Srednja poklicna izobrazba (alternativno nižja poklicna), leto dni delovnih
izkušenj.

 - Zaposlitev v dopoldanskem času za nedoločen čas s trimesečnim
poskusnim delom in okvirno plačo 1100 evrov bruto je v Murski Soboti.

 - Prijave do 19. maja, več na www.ess.gov.si.

---

Razvojni konstruktor izdelkov (m/ž)
 Odelo Slovenija

 - Najmanj VI. stopnja izobrazbe s področja strojništva ali mehatronike, dve
leti delovnih izkušenj z razvojnimi projekti ter izkušnje in znanja s področja
konstruiranja v avtomobilski industriji, aktivna uporaba orodja Catia, znanje
angleščine in/ali nemščine.

 - Zaposlitev za nedoločen čas s šestmesečnim poskusnim delom je v
Preboldu.

 - Prijave do 15. maja, več na www.optius.com.

 

---

Ekonomisti (m/ž)
 Bosch Service Solutions

 - Končana univerzitetna izobrazba ustrezne smeri, znanje angleščine,
zaželeno tudi znanje češčine ali slovaščine, eno do dve leti delovnih
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izkušenj v računovodstvu, računalniška znanja SAP modul FI, MS Office.
 - Zaposlitev za določen čas z začetkom čim prej je v Romuniji.

 - Prijave do 31. maja, več na www.ess.gov.si.

---

Sezonski delavci v letovišču (m/ž)
 Sani Resort

 - Kuharji: ustrezne delovne izkušnje; sodelavci za dobro počutje gostov:
znanje angleščine, zaželeno še znanje drugega in tretjega tujega jezika,
delovne izkušnje na podobnih mestih; natakarji in točaji: znanje angleščine,
zaželeno še znanje enega tujega jezika, delovne izkušnje na podobnih
področjih, za točaja je zaželen opravljen tečaj za barmana; vodje kuhinje:
zaželena ustrezna izobrazba, od tri do pet let izkušenj na podobnih
delovnih mestih.

 - Zaposlitev je za čas sezone, na otoku Halkidiki, Grčija.
 - Prijave do 31. maja, več na www.ess.gov.si.

Več iz rubrike
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Univerza se seli
iz mesta na bližnje travnike

Tekst

Aleš Vodopivec

Foto

Blaž Samec

Pred petdesetimi leti, ko je bila
Univerza v Ljubljani neprimerlji-
vo manjša, se je vodstvo zaveda-
lo, da mora preudarno načrtovati

svojo prihodnost in prostorske
potrebe. Tako je bil leta 1970 usta-

novljen center za razvoj univerze, dve leti

kasneje pa je bila imenovana širša interdisci-

plinarna delovna skupina, ki se je ukvarjala z

vprašanjem lokacije univerzitetnih objektov.

Skupino je vodil prof. Ljubo Bavcon, za urba-

nistična vprašanja sta bila pristojna prof. Ed-

vard Ravnikar in prof. Marjan Tepina.
V poročilu, ki ga je pripravila delovna

skupina, je zapisano, »da je bila gradnja uni-
verzitetnih objektov v letih po vojni povsem

nenačrtna. Stavbe so rasle, kjer so pač njihovi
iniciatorji našli prostor. Vendar se je pri pre-

gledu stanja pokazala povsem očitna težnja
postaviti prav vse stavbe v južni del Ljubljane.

Izjemi sta seveda medicinska fakulteta, nujno
vezana na bolnišnico, in FSPN (danes FDV),

toda ta fakulteta sploh ni bila ustanovljena kot

del univerze ...«

Skupina je tedaj izpostavila izobraževalne,

socialne, kulturne in druge prednosti uni-
verze v mestu, v primerjavi s kampusom, Ravnikar pa je

postavil urbanistični koncept štirih centrov, v katerih bi

se razvijale fakultete sorodnih usmeritev: humanističnih
in tehničnih ved v južnem delu mesta (v območju med

Aškerčevo in Tržaško cesto ter Gerbičevo ulico, kjer so že

bile številne fakultete in inštituti), center družboslovnih
znanosti za Bežigradom, center medicinskih znanosti v

bližini Kliničnega centra ter center biotehniških znano-

sti ob Večni poti (z objekti biotehniške fakultete, v bližini

zoološkega vrta in rezervata za botanični vrt).

Gradnja na ledini

Z ukinitvijo Centra za razvoj univerze sredi devetdesetih
let se je znova uveljavila stihija pri iskanju lokacij za grad-
njo univerzitetnih objektov. Vsakokrat, ko posamezne

fakultete pokažejo potrebo po novih prostorih, se začne
iskanje proste lokacije na bližjih travnikih mestnega ob-

robja. To se je prvič zgodilo z gradnjo ekonomske fakul-

tete sredi sedemdesetih let, a center za razvoj univerze je
tedaj lahko le z obžalovanjem sprejel samovoljno odloči-
tev fakultetnega vodstva. Nadaljevalo se je z določitvijo

lokacije za objekte vseh treh akademij na zelenici med
Golovcem in Grajskim hribom, čeprav bi bila zanje izje-
mno primerna Mladika (politika jo je namenila ministr-
stvu za zunanje zadeve) ali opuščena tovarna Rog (ki jo

je mestna oblast namenila centru sodobnih umetnosti),

pa tudi opuščena Tobačna tovarna (a mesto ni uveljavi-

lo predkupne pravice). Očitno bodo akademije še nekaj
časa ostale v mestu, a to ni posledica spoznanja, da v

mesto sodijo, temveč predvsem tega, da si njihova vod-
stva ne želijo združitve »pod skupno streho«. Pa čeprav je
v našem času tradicionalna delitev na likovna, glasbena,
video in filmska dela že povsem preživeta, saj se, tako kot
v znanosti, tudi v sodobni umetnosti najvidnejši dosežki

pojavljajo prav na robovih in presečiščih nekdaj ločenih

področij.
Gradnja zunaj mesta, na ledini, se je nadaljevala tudi z

novimi objekti fakultete za kemijo in kemijsko tehnolo-

gijo ter fakultete za računalništvo in informatiko, tokrat
na travnikih, ki obkrožajo biološko središče. In nedavno

je bil razpisan javni natečaj za nova objekta fakultete za

farmacijo in fakultete za strojništvo, ki bosta zgrajena v

istem območju. Pa čeprav nobena od teh fakultet vsebin-
sko ne sodi v biološko središče. Je pa fakulteta za raču-
nalništvo strokovno in pedagoško vezana na fakulteto
za elektrotehniko, ki je ostala v mestu. Bližina sorodnih
fakultet je temeljni pogoj za kreditni sistem študija, ki

je verjetno edina pozitivna stran bolonjske reforme, ker

omogoča študentom svobodno izbiro študijske ponudbe

različnih fakultet. Nobena od navedenih fakultet ne bo

ničesar pridobila z bližino živalskega vrta. Bo pa z obzi-
davo Glinščice brez dvoma ogrožen rezervat botaničnega
vrta. Vsi ti novi fakultetni objekti zasedajo javne zelene

površine v krajinsko izjemno občutljivem in osupljivo le-
pem naravnem okolju med Glinščico in Potjo spominov
in tovarištva. Takšen mačehovski odnos do prostora naše
vrhunske znanstveno-izobraževalne ustanove je slab
zgled in izjemno nevarno sporočilo domačim in tujim
investitorjem, ki pogosto vidijo prostor le kot neizmeren

vir zaslužka. In je obenem v posmeh vsem tistim, ki opo-

zarjajo, daje okoljska problematika usodnega pomena za

našo prihodnost. Naravnost nerazumno je, da se to lah-
ko dogaja v neposredni soseščini biotehniške fakultete,

kjer se izobražujejo okoljevarstveniki, agronomi, biologi
in krajinski arhitekti. In ne nazadnje ob tihem strinjanju
mestnih urbanistov.
Nepovratna preobrazba mesta

Izgovor, da v mestu ni dovolj prostora, ne zdrži
strokovne presoje. MOL prav z okoljevarstve-
nimi razlogi zagovarja zgoščevanje zazidave v

Rožni dolini, v Trnovem, na Prulah in v dru-

gih območjih z enodružinskimi vilami sredi
vrtov, kjer dopušča izjemno brezobzirne po-

sege, sočasno pa ne nasprotuje pozidavi jav-
nih zelenih površin za univerzitetne objekte.

V mestu je dovolj praznih objektov in lokacij.

V času delovanja skupine za prostorski razvoj
univerze je prof. Ravnikar pripravil osnutek
t. i. univerzitetnega superbloka s tremi lame-
lami in skupno površino 57.000 kvadratnih
metrov za lokacijo med objektom fakultete zaO
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gradbeništvo in Tržaško cesto. Nova objekta
fakultete za strojništvo in za farmacijo pot-

rebujeta skupaj manj kot 44.000 kvadratnih
metrov. Pa to ni edina prosta površina južno
od Aškerčeve ceste.

Vprašanje pa je, ali univerza sploh še želi
ostati v mestu (s tem se pojavlja tudi vpraša-
nje upravičenosti njenega imena). Lokacija v
mestu ima številne prednosti v primerjavi s

kampusom, ki je svojevrsten »inkubator« za

rojevanje družbene elite, ločene od realnega

sveta. Intelektualna vznemirljivost življenja
v mestu, v neposredni bližini kulturnih in iz-
obraževalnih ustanov, kot so Cankarjev dom,

NUK, filharmonija, galerije, muzeji, gledališča

ipd., je izjemen privilegij in edinstvena prilož-
nost za širšo izobrazbo študentov.

A tako kot univerza ne kaže namena, da
želi ostati v mestu, tudi mestna oblast kaže
vse manj interesa, da bi Ljubljana ostala uni-
verzitetno mesto. V Ljubljani se vse očitne-

je kaže logika gradnje in urejanja mesta v

skladu z interesi kapitala, ne pa resničnimi

potrebami ljudi. Kot ugotavljajo sociologi
(npr. Klemen Ploštajner v sijajni spremni
besedi h knjigi Novo urbano vprašanje ), se

za bliščem prenove mesta skriva nasilje iz-

ključevanja, seveda predvsem šibkejših slo-

jev prebivalstva, kamor sodijo tudi študenti.
S pojavom Airbnb je postala cena najema
stanovanj v mestu študentom nedoseglji-
va. V mestnem središču ni prostora za nove

univerzitetne objekte, gradijo pa se hoteli in
luksuzna stanovanja, ki nedvomno prinese-
jo več denarja. Odpirajo se ekskluzivne trgo-

vine in lokali, ki so namenjeni premožnej-
šim prebivalcem in turistom, tradicionalna

ponudba uslug, gostinstva, kulture, trgovin

in obrti pa izginja ali se seli na mestni rob,

skupaj z univerzo in njenimi študenti. S tem

izginja tisto, kar je zaznamovalo način in ri-
tem življenja v mestu, Ljubljana pa izgublja
svojo avtentičnost in identiteto. Ko bodo to

opazili tudi tisti, ki tega ne želijo videti, bo
že prepozno. Gre za proces preobrazbe mes-

ta, ki je nepovraten. O tem pišejo literati, a

kdo jih še bere? •
Dr. Aleš Vodopivec je redni profesor

na fakulteti za arhitekturo.

Tako kot univerza ne kaže name-

na, da želi ostati v mestu, tudi

mestna oblast kaže vse manj

interesa, da bi Ljubljana ostala

univerzitetno mesto. V Ljubljani

se vse očitneje kaže logika grad-
nje in urejanja mesta v skladu z

interesi kapitala, ne pa resničnimi

potrebami ljudi.

Univerza v Ljubljani bo konec leta praznovala stoletnico. Kljub temu da ima 23 fakultet in tri akademije s prek 40.000 štu-

dentov, pa že več desetletij rešuje svoje prostorske potrebe nenačrtno, brez urbanističnega koncepta in brez jasno izražene

namere, da univerza v mestu tudi ostane.

O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Delo - Sobotna priloga 11.05.2019 
SobotaDržava: Slovenija

Doseg: 70.000

Stran: 20

Površina: 1.242 cm2 2 / 3

Delo - Sobotna priloga 11.05.2019 
SobotaDržava: Slovenija

Doseg: 70.000 Kazalo

Stran: 20

Površina: 1.242 cm2

26





F”' �

O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Delo - Sobotna priloga 11.05.2019 
SobotaDržava: Slovenija

Doseg: 70.000

Stran: 20

Površina: 1.242 cm2 3 / 3

Delo - Sobotna priloga 11.05.2019 
SobotaDržava: Slovenija

Doseg: 70.000 Kazalo

Stran: 20

Površina: 1.242 cm2

27



O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Za zdaj še brez odpiranja šampanjca
Marca je presenetljivo zaznala rast, a to še ni vzrok za
pretirano veselje.
Objavljeno
10. maj 2019 06.00

Posodobljeno
10. maj 2019 06.45

Čeprav je ozračje med nemškimi gospodarstveniki že skoraj leto dni precej klavrno, je vsaj marec postregel s pozitivno informacijo o rasti industrijske proizvodnje. FOTO: Reuters

 Odpri galerijo

Barbara Zimic

   

Frankfurt – Nemška industrija je presenetila z rastjo. Marca je v primerjavi z mesecem prej industrijska proizvodnja zrasla za 0,4-odstotka, kar je presenetilo analitike, ki so pričakovali
ponoven padec. Podatek je glede na to, da je razpoloženje v gospodarstvu precej slabo in da ekonomski napovedovalci ne pričakujejo bistvene rasti izvoza pred drugo polovico leta,
dober znak.

  
Nemško gospodarstvo se po letih robustne rasti sooča z rednim popravljanjem gospodarskih napovedi navzdol in precej bolj negotovo prihodnostjo. Vzroki za to so večplastni. Po eni
strani povpraševanje po nemških izdelkih upada zaradi šibkejše rasti na Kitajskem, ki je ena od ključnih zunanjetrgovinskih partneric Nemčije, po drugi strani so ekonomisti previdni
zaradi negotovih političnih razmer.
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Gradbeništvo doživlja razcvet
 
Na srečo v zadnjem obdobju Nemci znova več trošijo, oživele so tudi domače investicije. Prav te so eden od glavnih vzrokov, da se je industrijska proizvodnja marca okrepila.
Gradbeništvo doživlja razcvet. Gradbeni sektor se je marca vsak mesec okrepil za odstotek, na leto pa kar za več kot 10 odstotkov. Na ministrstvu za gospodarstvo so poudarili, da
gradbeništvo deluje na visokih obratih.

  
V napovedih o industrijski proizvodnji v prihodnjih mesecih so na ministrstvu precej previdni. Bistvenega preobrata še ne vidijo, predvsem zato, ker naročila doma in iz tujine ne rastejo
in ker je ozračje med gospodarstveniki zelo slabo. Eden od kazalnikov, ki naj bi dobro kazal gospodarska gibanja v srednjeročnem obdobju, so naročila v strojegradnji. Naročila so v
panogi v prvem letošnjem četrtletju na leto upadla za desetino, kar je že četrto zaporedno četrtletno zmanjšanje naročil. Naročila iz tujine so upadla za osem odstotkov, doma pa kar za 15
odstotkov.

  

Veliko bo odvisno od političnih dejavnikov
 
Nils Jannsen z Inštituta za svetovno gospodarstvo (IFW) je za Delo povedal, da vse kaže, da se bo nemško gospodarstvo v nadaljevanju leta vendarle znova postavilo na noge, vključno
z izvozom. Njihove ocene kažejo, da se bodo svetovne gospodarske razmere stabilizirale in ne bo treba dodatnih popravkov gospodarskih napovedi navzdol. Še več, nemška podjetja naj
bi znova pospešila izvoz. To seveda pomeni več dela za domačo industrijo in njihove dobavitelje, med katere spadajo tudi slovenska podjetja. Toda Jannsen je bil kljub pozitivnim
napovedim za preostanek leta previden: »Napoved je izpostavljena precejšnjim tveganjem. Če se bodo mednarodni politični konflikti zaostrili, bo to posebno negativno vplivalo na
izvoz.«

  

 Infografika: Delo
 
Nemško gospodarstvo je bilo od sredine lanskega leta velikokrat »žrtev« globalnih političnih turbulenc. Poleg še vedno trajajoče trgovinske vojne med ZDA in Kitajsko je tu še gordijski
vozel z imenom brexit, na obzorju pa dodatno zaostrovanje med ZDA in Iranom zaradi jedrskega (ne)sporazuma. Minulo polletje je bilo nekoliko posebno tudi zaradi nekaterih enkratnih
dejavnikov. Jannsen je opozoril na težave avtomobilske industrije zaradi prilagajanja novim pravilom merjenja izpustov ter na zelo nizek vodostaj reke Ren v poletnih mesecih, zaradi
česar so imeli dobavitelji veliko težav pri oskrbi s surovinami, proizvajalci pa so morali upočasniti proizvodnjo.

  
Jannsen je prepričan, da bi imela nemška industrija tudi brez globalnega ohlajanja precejšnje težave. Izračuni, ki so jih opravili na inštitutu, kažejo, da bi se na primer avtomobilska
proizvodnja lani brez domačih težav zvišala za 3,8 odstotka, ne pa znižala za 1,6 odstotka. Podobno je ugotovil o celotni industriji. Industrijska proizvodnja bi bila v tretjem in četrtem
lanskem četrtletju za približno dve odstotni točki višja, kot je bila, je povedal Jannsen in opozoril, da je čedalje večji problem tudi pomanjkanje delavcev.
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izola • Zasebni zavod Univerze na Primorskem

InnoRenevv CoE bo v kratkem zgradil raziskovalni center

Namesto Kampusa Livade
raziskovalni center?
“Kampus Livade ne bo takšen, kot so ga
načrtovali. Morda ga ne bomo več gradili, če
država ne bo dala denarja,” napoveduje rektor
Univerze na Primorskem Dragan Marušič, ki zdaj

stavi na gradnjo devet milijonov vrednega

raziskovalnega centra InnoRenevv CoE. Tudi v

izolski občini bodo naredili vse, da bo v Livadah
zrasel zasebni raziskovalni zavod.

• Mirjana Čerin

Tako sta včeraj zagotovila župan
Danilo Markočič in v imenu

kluba istrskih poslancev Branko

Simonovič. Na tiskovni konfe-

renci sta bila prisotna tudi di-
rektorica InnoRenew CoE An-

dreja Kutnar in rektor Dragan

Marušič.

Zasebni zavod

na javnem zemljišču

Zasebni zavod je namreč us-

tanovila univerza skupaj z za-

vodom za gradbeništvo in za-

vodom za varstvo kulturne de-
diščine ter nemškim Inštitutom
za lesarstvo Fraunhofer. 6100

kvadratnih metrov zemljišča v

bližini neprofitnega bloka Li-

vade, kjer se bodo v kratkem

lotili novogradnje za InnoRe-

new CoE, pa je bilo namenjeno
kampusu, v katerem so doslej

zgradili en sam stolpič namesto

najmanj dveh stolpičev in treh
študentskih domov. Zasebni za-

vod, ki razpolaga s 45 milijoni
evrov državnega in evropskega

denarja, ne bo občini plačal ne

za zemljišče ne za njegovo ko-

munalno opremo, saj mu je
občina jeseni 2017 podelila stav-

bno pravico do leta 2105 in ga

lani pozimi oprostila plačila ko-

munalnega prispevka.
Zakaj torej v Izoli podpirajo

tako zastavljen projekt? Mar-

kočič je prepričan, da bo zavod z

raziskavami in inovacijami na

področju obnovljivih materialov
in zdravega bivanjskega okolja

občini prinesel razvoj. Od

zdajšnjih 50 zaposlenih strokov-

njakov, lesarjev, gradbincev, fi-

zikov, psihologov ..., naj bi jih

bila polovica iz tujine, v Izoli naj
bi razvijali inovativne produkte

z visoko dodano vrednostjo.
“Inštitut ni pomemben samo za

Izolo in istrsko-kraško regijo,
pomeni tudi presedan, ker bo na

periferiji,” je Markočiča podprl
Branko Simonovič, saj naj bi bili
z izjemo Znanstveno-raziskoval-

nega središča (ZRS) Koper vsi

ostali raziskovalni zavodi v Lju-

bljani.

Marušič in Kutnarjeva sta po-
jasnila, da so bili prisiljeni us-

tanoviti zasebni zavod, ker bi

denar za plače zaposlenih sicer

morala zagotavljati država, kot
to počne v primeru ZRS Koper in

Instituta Jožef Stefan, a tega za

nove zavode ni več pripravljena

početi. Poudarila sta, da je iz

državnega proračuna za Inno-

Renevv CoE šlo le šest in ne 30

milijonov evrov. “24 milijonov je
bilo denarja iz kohezijskih virov,

tudi preostalih 15 milijonov je

dala EU.”

Bo občina UP
odvzela stavbno pravico?

Glede nadaljnje gradnje Kam-

pusa Livade se Marušič nadeja,
da bi “v prihodnjih letih zgradili
vsaj polovico načrtovanih zmo-

gljivosti”, vendar bi moral biti
kampus dokončan že do poletja
2011. Tako se je zavezala uni-
verza, ko ji je občina podelila

brezplačno stavbno pravico na

22.534 kvadratnih metrih zem-

ljišča. Bo torej občina odvzela

podeljeno stavbno pravico?

“O tem bo odločal občinski

svet,” je napovedal Markočič in

dodal: “Dokler ni drugih rešitev,

velja ta ponudba. Želim si pro-

gramov z dodano vrednostjo.” •

24
milijonov evrov je
zasebni zavod dobil iz

kohezijskih virov,

15
milijonov iz

evropskega proračuna

za plače za petletno

obdobje in

6
milijonov iz

državnega proračuna
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Raziskovalni center bo po napovedih zrasel v bližini neprofitnega bloka Livade v ozadju fotografije. Konec aprila so gradnjo že prijavili na upravni enoti,

v torek bodo začeli odvažati 10.000 kvadratnih metrov nakopičene zemljine.

Projektanti Kampusa Livade tožijo državo
• Kampus Livade je projektiral
ljubljanski arhitekturni biro
Dekleva Gregorič arhitekti, za

kar je dobil 1,27 milijona evrov.

Tam so prepričani, da bi morali

zasnovati tudi novi razisko-
valni center; v postopku izdaje
gradbenega dovoljenja so žele-
li biti stranka v postopku, zdaj
tožijo državo. InnoRenew CoE

naj bi se ob prijavi na evropski
razpis posluževal njihovih re-

ferenc in naj ne bi spoštoval
zakonodaje, ker novega pro-

jektanta ni izbral prek javnega
natečaja. V InnoRenew CoE pa

so prepričani, da javni natečaj
za gradnjo zasebnega zavoda

ni potreben, projektiranje ra-

ziskovalnega centra so naročili
v zavodu zaposlenemu sloven-

sko -finskemu paru arhitektov
Evi Prelovšek Niemela in Ar-

neju Niemela. Aljoša Dekleva

in Tina Gregorič pa napove-

dujeta prijavo Evropski komi-

siji, če naši pravni organi ne

bodo posegli v zadevo. “Želiva

si, da naša država in družba

začneta prevzemati aktivno

vlogo pri izvajanju zakonov, in

želiva vzpostaviti jasne pogo-
je, da se kaj podobnega ne bi

zgodilo nobenemu projektu

oziroma javnemu prostoru

več,” pojasnjujeta • MC

O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Primorske novice 11.05.2019 
SobotaDržava: Slovenija

Doseg: 53.000

Stran: 2

Površina: 589 cm2 2 / 2

Primorske novice 11.05.2019 
SobotaDržava: Slovenija

Doseg: 53.000 Kazalo

Stran: 2

Površina: 589 cm2

31



MAN
Zmanjševanje mase

Man je na sejmu poleg tovornih vozil predstavil tudi

novo serijo Euro 6 motorjev D15. Prvič so predsta-
vili tudi MAN TGE s težo 3 do 5,5 tone ter nova var-

nostna sistema in sistema za pomoč vozniku MAN

ComfortSteering in MAN LaneReturnAssist skupaj s

sistemom VAS (Video Manoeuvring System). Ogle-

dati si je bilo moč tudi najmanjši TGL 12.250 4x2

BL, tristranski prekucnik za gradbena, krajinska

in vrtnarska podjetja, s katerim se lahko prevaža

tudi mini bagre in opremo. Zvezda njihovega raz-

stavnega prostora je bil MAN TGX 18.510 4x2 BLS

z znakom XLION s kabino XLX. Opremljen je z novim

Euro 6 motorjem D26, ki ponuja dodatnih 10 KM

moči in 100 Nm navora. Tako ima sedaj 510 KM in

2600 Nm navora. Vozilo je opremljeno tudi s funk-

cijama Comfort Steering (udobno krmiljenje) in La-

ne Return Assist (vračanje vozila na vozni pas). Za gradbeniški

sektor so v paketu dodani še MAN-ov zvočni sistem, dnevne

LED-luči in terenski program za sistem ABS. Mešalnik za beton

TGS 32.400 8x4 BB se pohvali z zelo lahko, panogi prilagojeno

šasijo z maso 8,95 tone in zagotavlja veliko nosilnost zaradi

lahkega motorja D15 in hipoidnih osi. Zaradi novega lažjega

motorja D15 in hipoidneosi so težo podvozja zmanjšali za 230

kg. To pomeni, da lahko naložite približno 410 kilogramov do-

datnega tovora. Isti ukrepi za optimiziranje nosilnosti bodo ko-

ristili podjetjem, ki upravljajo prekucnike MAN TGS s tremi ali

štirimi osmi. Tudi za te modele bo novi motor D15 z lahko hipo-

idno tandemsko osjo zmanjšal maso za 410 kilogramov. Druž-

bo mu je delal TGS 33.470 6x6H BL, prekucnik z dvigalom, ki

ponuja šasijo srednje višine z MAN HydroDrive na sprednji osi,

z MAN ComfortSteering sistemom in novim motorjem D26.

Kompaktni triosni težki vlačilec za prevoz težkih gradbe-

nih strojev, gradbene opreme in pripomočkov za dvigala z

oznako MAN TGX 33.640 6x4 BLS ponuja dovoljeno bruto

težo tovora 160 ton, s posebnim dovoljenjem pa do 180

ton. 6-valjni motor serije D38 s prostornino 15,3 litra, ki

je na voljo samo v seriji TGX, v svoji najmočnejši izvedbi

zagotavlja 640 KM (471 kW) pri 1800 vrt./min. in zago-
tavlja največji navor 3000 Nm pri 900-1400 vrt./min.
Menjalnik MAN TipMatic 12 z retarderjem je opremljen s

programsko opremo HeavyDuty, ki je primerna za prevoz

težkih tovorov. Največja zavorna moč motorja Turbo EVB

v kombinaciji z retarderjem je do 750 kW, da se varno

ustavi na brežinah, tudi s težkim bremenom. Novi 9-litrski

Euro 6 motor D15 bo v modelih MAN TGS in TGX z letnico

2019 zamenjal preverjen in preizkušen motor D20.

Besedilo: Boštjan Saje, Matej Jurgele; fotografije: Boštjan Saje, Matej Jurgele, Daimler AG, MAN, Scania Truck

Največji sejem gradbeništva in spremljajočih

panog na svetu, Bauma, se zvrsti na vsaka

tri leta. Letošnji je potekal med 8. in 14.

aprilom na standardni lokaciji v Munchnu. Na

sejmu superlativov vsako leto poleg gradbenih

strojev in mehanizacije svoj prostor najdejo

tudi proizvajalci tovornih vozil, tovornih prikolic

in dostavnih vozil, ki imajo v svoji ponudbi tudi

produkte, namenjene gradbenemu sektorju.

Pa začnimo najprej s tovornjaki.

BAUMA PODIRA REKORDE
Reportaža // SEJEM GRADBENIŠTVA BAUMA 201 9

_
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V Sloveniji v prvem četrtletju druga najvišja stopnja
prostih delovnih mest
09.05.2019 15:37

Ljubljana, 09. maja (STA) - Leto 2019 se je na področju prostih delovnih mest v
Sloveniji začelo ugodno. V prvem četrtletju se je število prostih in zasedenih
delovnih mest povečalo, stopnja prostih delovnih mest pa se je v primerjavi s
predhodnim četrtletjem povečala za desetinko odstotne točke na 2,6 odstotka, kar je
največ po letu 2008 in druga najvišja stopnja doslej.

Najvišja stopnja prostih delovnih mest je bila v prvem trimesečju zabeležena v gradbeništvu
(7,1 odstotka) in v drugih raznovrstnih poslovnih dejavnostih (5,1 odstotka), najnižja (0,3
odstotka) pa je bila tokrat v dejavnosti oskrbe z električno energijo in v dejavnosti javne
uprave (prav tako 0,3 odstotka).

  
Zaradi povečanja števila prostih in zasedenih delovnih mest je imela Slovenija že drugič v
zadnjem letu najvišjo stopnjo prostih delovnih mest v obdobju od leta 2008. Najnižjo stopnjo
prostih delovnih mest je Slovenija z 0,6 odstotka dosegla v drugi polovici leta 2009.

  
V prvem četrtletju je bilo v Sloveniji zabeleženih nekaj več kot 20.400 prostih delovnih mest,
kar je za 1200 več, kot jih je bilo v prejšnjem četrtletju. Z vidika dejavnosti je bilo tokrat
razpisanih največ prostih delovnih mest v celotni Sloveniji v predelovalnih dejavnostih,
gradbeništvu in trgovini.

  
Delodajalci z 10 ali več zaposlenimi osebami so v tem četrtletju razpisali nekaj več kot
12.600 prostih delovnih mest, kar je bilo 61,6 odstotka vseh prostih delovnih mest v
Sloveniji. Število prostih delovnih mest pri delodajalcih z 10 ali več zaposlenimi osebami se
je glede na prejšnje četrtletje povečalo za skoraj 500 in je doseglo najvišjo raven po letu
2008.

  
Podatki, iz katerih so odstranjeni vplivi sezone in koledarja, kažejo, da se število zasedenih
delovnih mest povečuje že od drugega četrtletja leta 2014. V prvem četrtletju letos je bilo
okoli 766.500 zasedenih delovnih mest ali 4700 več kot v prejšnjem četrtletju. Večina, in
sicer 81,4 odstotka vseh zasedenih delovnih mest, je bila pri delodajalcih z vsaj 10
zaposlenimi osebami.

  
Največji porast so statistiki tokrat zabeležili v dejavnosti gradbeništva (za okoli 1800) in v
predelovalnih dejavnostih, kjer je bilo za približno 1000 več zasedenih delovnih mest.
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10.5.2019 7:33

Malo gospodarstvo bo vladi predstavilo letošnje
zahteve
Portorož, 10. maja (STA) - Obrtno-podjetniška zbornica Slovenije (OZS) bo danes na forumu v Portorožu vladi
predstavila 136 letošnjih zahtev, kar je največ doslej. Te se nanašajo na trg dela, zdravstveni, izobraževalni in
davčni sistem ter poslovno okolje. Malo gospodarstvo pričakuje, da bo vlada uresničila 20 najpomembnejših.

Na področju trga dela je med ključnimi zahtevami ustanovitev sklada za odpravnine delavcem, s čimer bi delodajalce
razbremenili izplačil odpravnin v primerih odpovedi pogodbe o zaposlitvi, ustanovitev paritetnega sklada za
gradbeništvo in sistemska zakonska rešitev, ki bi vsem upokojenim obrtnikom omogočila uživanje celotne pokojnine
ob hkratnem opravljanju samostojne dejavnosti.

  
Na področju davčnega sistema med drugim predlagajo uvedbo znižane stopnje davka od dohodkov pravnih oseb za
mala podjetja ter uvedbo tretje stopnje DDV za osebne storitve s pretežnim deležem ročnega dela ter za izdelke
domače in umetnostne obrti. Pri uvedbi davka na nepremičnine zahtevajo, da bo obdavčitev primerljiva z obstoječim
nadomestilom za uporabo stavbnega zemljišča.

  
Na področju izboljšanja poslovnega okolja si med drugim želijo odpravo administrativnih ovir pri poročanju o
odpadkih in pri čezmejnem izvajanju storitev, predlagajo tudi, da so prevzemniki družinskih podjetij deležni
enkratne finančne podpore v obliki nepovratnih sredstev po zgledu pomoči mladim prevzemnikom kmetij.

  
Na področju zdravstvenega sistema med drugim pričakujejo drugačno ureditev regresnih zahtevkov zavodov do
delodajalcev v primeru nesreče pri delu in da bi breme nadomestil v času bolniške odsotnosti z delodajalca na Zavod
za zdravstveno zavarovanje Slovenije prešlo po 20 koledarskih dneh namesto sedanjih 30.

  
Na področju izobraževalnega sistema je med zahtevami učinkovitejši sistem poklicnega izobraževanja in
izobraževanja odraslih, želijo si tudi finančnih sredstev za sofinanciranje mojstrskih izpitov.
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Malo gospodarstvo bo vladi predstavilo letošnje
zahteve
10.05.2019 07:33

Portorož, 10. maja (STA) - Obrtno-podjetniška zbornica Slovenije (OZS) bo danes na
forumu v Portorožu vladi predstavila 136 letošnjih zahtev, kar je največ doslej. Te se
nanašajo na trg dela, zdravstveni, izobraževalni in davčni sistem ter poslovno okolje.
Malo gospodarstvo pričakuje, da bo vlada uresničila 20 najpomembnejših.

Na področju trga dela je med ključnimi zahtevami ustanovitev sklada za odpravnine
delavcem, s čimer bi delodajalce razbremenili izplačil odpravnin v primerih odpovedi
pogodbe o zaposlitvi, ustanovitev paritetnega sklada za gradbeništvo in sistemska
zakonska rešitev, ki bi vsem upokojenim obrtnikom omogočila uživanje celotne pokojnine
ob hkratnem opravljanju samostojne dejavnosti.

  
Na področju davčnega sistema med drugim predlagajo uvedbo znižane stopnje davka od
dohodkov pravnih oseb za mala podjetja ter uvedbo tretje stopnje DDV za osebne storitve s
pretežnim deležem ročnega dela ter za izdelke domače in umetnostne obrti. Pri uvedbi
davka na nepremičnine zahtevajo, da bo obdavčitev primerljiva z obstoječim nadomestilom
za uporabo stavbnega zemljišča.

  
Na področju izboljšanja poslovnega okolja si med drugim želijo odpravo administrativnih
ovir pri poročanju o odpadkih in pri čezmejnem izvajanju storitev, predlagajo tudi, da so
prevzemniki družinskih podjetij deležni enkratne finančne podpore v obliki nepovratnih
sredstev po zgledu pomoči mladim prevzemnikom kmetij.

  
Na področju zdravstvenega sistema med drugim pričakujejo drugačno ureditev regresnih
zahtevkov zavodov do delodajalcev v primeru nesreče pri delu in da bi breme nadomestil v
času bolniške odsotnosti z delodajalca na Zavod za zdravstveno zavarovanje Slovenije
prešlo po 20 koledarskih dneh namesto sedanjih 30.

  
Na področju izobraževalnega sistema je med zahtevami učinkovitejši sistem poklicnega
izobraževanja in izobraževanja odraslih, želijo si tudi finančnih sredstev za sofinanciranje
mojstrskih izpitov.
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IDRIJSKI OBČINSKI SVET ZAVRNIL POVIŠANJE CEN
KOMUNALNIH STORITEV
Petek, 10. maj 2019
Čeprav je bilo na dnevnem redu včerajšnjega zasedanja kar 19 točk,
so največ časa in razprave svetniki in svetnice, po pričakovanjih,
posvetili »paketu« točk, povezanih z javnim podjetjem Komunala Idrija,
ki se je znašlo v redečih številkah. 

  
Potem ko je svet včeraj v drugem branju potrdil odlok o ustanovitvi in
organiziranju tega podjetja, je sprejel tudi sklep o osnovanju sveta
ustanoviteljev Komunale Idrija, s čimer naj bi, med drugim, zagotovili
tudi večji sprotni nadzor nad poslovanjem podjetja. Na osnovi
predstavitve poslovanja podjetja v minulem letu, ki je izkazalo okoli
300.000 evrov primanjkljaja, in predloga vodstva za spremembo plana
poslovanja za letošnje leto, se je občinski svet odločil, da ne potrdi
povišanja cen storitev, kot ga je predlagalo vodstvo podjetja, ampak da odredi posebno revizijo poslovanja družbe ter uvedbo
takojšnjih ukrepov za sanacijo poslovanja. 

  
Direktor podjetja Beno Fekonja je v predstavitvi poslovanja v minulem letu skušal pojasniti razloge za slabo finančno poslovanje
družbe v letu 2018, ki se odraža zlasti v dejavnosti nekaterih gospodarskih javnih služb, tudi na področju ravnanja z odpadki, v
gradbeništvu ter v dejavnosti energetike, izpostavil je tudi svoj pogled na nastale razmere v podjetju. 

  
izjava Beno Fekonja

  
Svetnice in svetniki, ki so se oglašali v razpravi, so opozarjali na posledice slabega poslovanja Komunale in na dejstvo, da
bremena rdečih številk podjetja ne bi smeli nositi občani na položnicah, ampak da mora Komunala poslovanje rešiti s striktnimi
finančnimi in poslovnimi ukrepi ter poiskati  vse možne notranje rezerve za konsolidacijo podjetja. S tem se je strinjal tudi župan
Tomaž Vencelj, ki pa je hkrati izrazil bojazen, da brez povišanja cen Komunala ne bo splavala iz finančne zagate, ki jo bo vsako
odlašanje le še povečevalo. 

  
izjava Tomaž Vencelj

  
Tudi podžupan Branko Lapajne meni, da se povišanju cen ne bo mogoče izogniti, hkrati pa je odločno terjal prevzem odgovornost
direktorja podjetja do nastalih razmer. Izpostavil pa je tudi odgovornost ustanoviteljev podjetja, torej obeh občin, zaradi slabega
nadzora nad poslovanjem Komunale, nedodelanih programov prenosa določenih storitev na Komunalo ... Predlagal je niz
ukrepov, ki bi jih moralo podjetje nemudoma uvesti za izboljšanje poslovanja, med drugim reorganizacijo uprave, prekinitev
pogodb z zunanjimi izvajalci, ki niso nujni za opravljanje dejavnosti, znižanje stroškov uprave za 10% , prenos dejavnosti na
druge pravne osebe, zniževanje število zaposlenih, takojšen prenos področja energetike in dimnikarske dejavnosti izven podjetja
ter uvedba rednega mesečnega nadzora nadzornega sveta nad poslovanjem podjetja. V roku enega leta mora biti Komunala
očiščena vseh balastov in prevzeti naloge samo na področju gospodarskih javnih služb, meni Lapajne.

  
izjava Branko Lapajne

  
O problematiki podjetja Komunala Idrija in odločitvah idrijskega občinskega sveta v zvezi z njenim poslovanjem bomo spregovorili
v posebni oddaji. 

 
Metka Rupnik

   
  

 

izjava Beno Fekonja

Primorskival.si 10.05.2019 
PetekDržava: Slovenija

Doseg:

09:15

http://www.primorskival.si/novica.php?oid=11207 1 / 2

Primorskival.si 10.05.2019 
PetekDržava: Slovenija

Doseg: Kazalo

09:15

http://www.primorskival.si/novica.php?oid=11207

36

http://www.primorskival.si/novica.php?oid=11207




O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

izjava Tomaž Vencelj

izjava Branko Lapajne
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Pogovor pri predsedniku države

Obrtniki in podjetniki pripravljeni

na morebitno novo krizo
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je v sodejoyanju z Obrtno-podjetniško zbornico

Slovenijo pripravil pogovor Pripravljenost obrtnikovem podjetnikov na ohlajanje gospodarstva,

ki se ga je udeležilo več kot ioo obrtnikov in podjetnikov, članov zbornice. Obrtniki in podjetniki

so se strinjali, da so na morebitno krizo boljše pripravljeni, kot leta 2008, vendar pa od vlade še

vedno pričakujejo prijaznejšo zakonodaji. k AMj i k

j. ■ur' v'

V pogovoru, ki ga je vodil direktor OZS

Danijel Lamperger, so sodelovali

nec Franc Meža

je ocenil, da grad-

beništvo trenutno

dela s polno paro.

»V času krize so

bile cene gradbe-

kovinar, gradbinec, gostinka ter sveto-

valec predsednika
države. Gradbi-

nih del pod mejo, še vedno pa so cene

prenizke, da bi lahko nudile akumulaci-
jo za prihajajočo krizo. Gradbeništvo v

Sloveniji zaposluje 67 tisoč oseb. Dobro

bi bilo, da bi država aktivno pristopila k

ustanovitvi paritetnega sklada za grad-
beništvo po vzoru Avstrije in Nemčije.

Tako bi uspeli zadržati dober kader in ga

ohraniti za čas, ko bi ga potrebovali,« je

ocenil Meža. Gostinka Marija Čop iz Pod-

kuma pa je dejala,

da mora kot obr-

tnica ves čas iskati

nove priložnosti,
če želi preživeti.

»Ukvarjam se s ti-

stimi dejavnostmi,
ki v našem okolju

a
J..-V

IŽM

Pogovora Pripravljenost obrtnikov in podjetnikov na ohlajanje gospodarstva pri predsedniku RS Borutu

Pahorju se je udeležilo več kot 100 obrtnikov in podjetnikov.
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preživijo. Sicer bi se raje ukvarjala zgolj z

eno. Naše podjetje je družinsko, zato se

morda lažje prilagajamo na trgu,« je še

pojasnila Marija Čop, ki se ukvarja tudi

s trgovino, prevozništvom in poštnimi

storitvami.

Nove poslovne priložnosti je po kri-

zi leta 2008 našel tudi kovinar Stane

Malerič iz Črnomlja. »Bili smo pozorni

na prihod krize

leta 2008, zato

smo se ustrezno

pripravili. Takrat

smo se odločili za

turizem, za glam-

ping in za oddajo

apartmajev,« je v

pogovoru pojasnil

Malerič. Po njego-

vi oceni so podjetja mnogo bolje pripra-

vljena na morebitno prihajajočo krizo. So

manj zadolžena ali celo niso zadolžena.

Izpostavil pa je problem pomanjkanja
kadrov, saj se

mladi vse manj

odločajo za de-

ficitarne poklice.
Dr. France Arhar,

svetovalec pred-

sednika Republike
Slovenije, pa je

obrtnikom in pod-
jetnikom svetoval,

da morajo vedno preveriti, kaj se dogaja
z deviznim tečajem države, s katero po-

slovno sodelujejo.
»Obrtniki in podjetniki smo tisti, ki

polnimo proračun. Uspešni smo lahko le,

če nam politika stoji ob strani. V Slove-

niji je 117 tisoč obrtnikov in podjetnikov,

ki zaposlujemo več kot 350 tisoč oseb.

Zato si zaslužimo posebno pozornost in

predvsem takšno zakonodajo, ki nam bo

omogočala razvoj in večjo konkurenč-

nost,« je uvodoma poudaril predsednik

OZS Branko Meh, ki je obenem pohva-

lil predsednik Boruta Pahorja za njegov

trud pri odpiranju vrat na tujih trgih.

Predsednik RS Borut Pahor je ob

zaključku dejal, da se že kažejo znaki

ohlajanja: »Slovensko gospodarstvo je

leta 2019 bistveno bolje pripravljeno na

morebitno ciklično krizo ali morda celo

recesijo; ne enega ne drugega še ne

napovedujem, čeprav so nekateri znaki

ohlajanja.« Po Pahorjevem mnenju je več

lastnega kapitala, previdnosti pri vlaga-

njih, izvoz je še vedno v polnem pogo-

nu, čeprav se čuti prve znake ohlajanja
v državah partnericah. »Finančni temelji

slovenskega gospodarstva so veliko bolj

zdravi,« je še menil Pahor.

Mira Črešnar, slike: E. M.

V pogovoru, ki ga je vodil direktor OZS Danijel Lamperger , so sodelovali kovinar Stanislav Malcrič, gradbinec Franc Meža

gostinka Marija Čop ter svetovalec predsednika države dr. France Arhar.
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Nujni ukrepi
za rast in razvoj malega gospodarstva

20 NAJ ZAHTEV SLOVENSKE OBRTI IN PODJETNIŠTVA 2019

Že vse od leta iggi OZS z zbirkami zahtev opozarja na zakone in druge predpise, ki ovirajo in

zavirajo razvoj in rast slovenskih obrtnikov in podjetnikov oziroma jim povzročajo težave pri

poslovanju. Tudi tokrat je kot običajno ponudila tudi predlog rešitve posamezne težave. Letošnja

zbirka obsega 124 zahtev, izpostavljamo pa dvajset tistih, ki zahtevajo takojšnjo pozornost vlade in

posameznih ministrstev. Razdelili smo jih v pet sklopov, in sicer trg dela, zdravstveni sistem, davčni

sistem, izobraževalni sistem in poslovno okolje.

1. Določiti nov odpovedni razlog
oziroma redefinicija odpovednega ra-

zloga (iz leta 2011)

V praksi se je izkazalo, da je po-

trebno določiti nov odpovedni razlog,
po katerem bo delodajalec lahko de-

lavcu odpovedal pogodbo o zapo-
slitvi v primeru, ko

delavec ne

more opra-

vljati dela iz

zdravstvenih

razlogov ne-

prekinjeno več

kot šest mese-

cev ali eno leto v
obdobju treh let.

Odsotnost iz razlo-

gov starševstva ali

poškodbe pri delu

nista utemeljena ra-

zloga v takšnih pri-

merih.

2. Uvedba sklada za

odpravnine delavcem (iz

leta 2005)

Da bi dosegli večjo fle-

ksibilnost trga delovne sile

in spodbudili zaposlovanje

pri malih delodajalcih, pred-

vsem za nedoločen čas, je

potrebno ustanoviti poseben
sklad za odpravnine delavcem,

s čimer bi delodajalce - podje-
tja razbremenili izplačil odprav-

nin v primerih odpovedi pogod-
be o zaposlitvi.

3. Ustanovitev paritetnega sklada

za gradbeništvo (iz leta 2013)

Predlagamo, da tudi Slovenija uvede

paritetni sklad za gradbeništvo, kot so

ti skladi v pri-.merljivih državah Evrop-

ske unije. Vzpostaviti je treba zakonske

osnove za ustanovitev paritetnega skla-

da za gradbeništvo, ki bo enakovreden
tovrstnim skladom v sosednjih evrop-

skih državah in doseči meddržavno pri-

znavanje teh skladov. Na podlagi tega

bodo slovenski izvajalci del ob vstopu

na trge teh držav v bolj enakopravnem
položaju, saj jim ne bo treba plačevati

v njihove sklade. Bistveno korist bo ob

ustrezni organiziranosti tovrstnega sis-

tema imela tudi država oziroma njene

institucije, saj je znano, da se iz parite-

tnih skladov delodajalcem in delavcem

povrne dobra polovica vplačanih sred-

stev, ostalo pa so stroški poslovanja in

dajatve. Predlagamo takojšne aktivnosti

na tem področju.

4. Polna pokojnina in nadaljevanje
dejavnosti (iz leta 2014)

Predlagamo pripravo takšne sistem-

ske zakonske rešitve, ki bi vsem upo-

kojenim obrtnikom, podjetnikom omo-

gočila uživanje celotne pokojnine kljub

temu, da ob tem še naprej opravljajo

svojo samostojno dejavnost, iz naslova

katere, v izogib očitkom o nelojalni kon-

kurenci, plačujejo še naprej predpisane

dajatve, tako davke kot prispevke.

Za uresničitev zgornjih štirih zah-

tev so potrebne spremembe Zakona o

delovnih razmerjih, Zakona o prepreče-

vanju dela in zaposlovanja na črno in

Zakona o pokojninskem in invalidskem
zavarovanju.
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va, ko bolniški stalež bremeni zavaro-

vanca (neplačana odsotnost).

8. Ureditev poklicnih bolezni v po-
vezavi s celovito prenovo zdravstvene-

ga sistema (iz leta 2018)

Predlagamo, da se najprej sprejme

in uredi področje zdravstvene in pokoj-
ninske zakonodaje (predvsem Zakon o

zdravstvenem varstvu in zdravstvenem

zavarovanju in Zakon o pokojninskem
in invalidskem zavarovanju), ki bo zago-
tovilo ustrezne varovalke za preprečitev
potencialnih zlorab in nedokazanih od-

škodninskih zahtevkov do delodajalcev,
ki bi lahko nastale zaradi pravilnika o

poklicnih boleznih.

Za uresničitev zahtev s področja

zdravstvenega sistema sta potrebni

spremembi Zakona o zdravstvenem
varstvu in zdravstvenem zavarovanju in

Zakona o pokojninskem in invalidskem

zavarovanju.

DAVČNI SISTEM

9. Uvedba znižane stopnje davka od

dohodkov pravnih oseb za mala podje-

tja (iz leta 2016)

Predlagamo dve stopnji davka od

dohodkov pravnih oseb: znižano sto-

pnjo davka od dohod-.kov pravnih oseb

za mikro in majhna podjetja, po vzoru

nekaterih evropskih držav ter 19-odsto-
tno splošno stopnjo davka od dohodkov

pravnih oseb, ki bi veljala za srednja in

velika podjetja. S tem ukrepom bi okre-

pili stabilnost in rast malega gospodar-
stva ter omogočili odpiranje novih de-

lovnih mest.

10. Zahteve glede novega nepremič-

ninskega davka (iz leta 2015)

ZDRAVSTVENI SISTEM

5. Drugačna ureditev regresnih zah-
tevkov zavodov do delodajalcev v pri-
meru nesreče pri delu (iz leta 2012)

Predlagamo naslednje štiri možne

rešitve:

• Odškodninska odgovornost delo-

dajalcev v primeru regresnih zahtevkov

zavodov naj bo izključena, če je do ško-

dnega dogodka prišlo zaradi lažje ma-

lomarnosti delodajalca. V ta namen bi
se morala ustrezno spremeniti Zakon o

zdravstvenem varstvu in zdravstvenem

zavarovanju ter Zakon o pokojninskem
in invalidskem zavarovanju.

• Odškodninska odgovornost delo-

dajalcev mora biti limitirana, če je ško-
dni dogodek posledica malomarnosti.

• Regresni zahtevki ZZZS naj se kri-

jejo iz naslova posebnega prispevka za

poškodbe pri delu, ki se mesečno plaču-

je v višini 0,53 % od plače oziroma zava-

rovalne osnove.

• Zakonsko predpisati obvezno za-

varovanje za kritje regresnih zahtevkov,

toda v okviru obstoječih prispevnih sto-

penj, brez dodatnih stroškovnih obre-

menitev gospodarstva.

6. Nadomestila v času bolniškega
staleža naj se skrajšajo na 20 koledar-

skih dni (iz leta 2005)

Obdobje po zdajšnji zakonski uredi-

tvi, ko gredo nadomestila v breme de-

lodajalca je 30 delovnih dni (praktično

42 koledarskih dni), kar je absolutno
predolgo, zato zahtevamo, da se skrajša
na največ 20 koledarskih dni. Smiselno
enako naj velja tudi za samozaposlene
osebe in družbenike, ki so hkrati poslo-
vodne osebe.

7. Uvedba enega čakalnega dneva,

ko bolniški stalež bremeni zavarovanca

(iz leta 2014)

Predlagamo uvedbo čakalnega dne-

Pri uvedbi novega davka na nepre-
mičnine mora biti Vlada RS upoštevati

dejstvo, da mora biti nova obdavčitev

primerljiva z obstoječim nadomestilom
za uporabo stavbnega zemljišča. OZS ne

pristaja na dodatne obremenitve podje-

tij in podjetnikov in zahteva enakoprav-
no obdavčitev (obdavčiti je potrebno
vse nepremičnine, brez izjem).

Zakon o davku na nepremičnine
mora jasno opredeliti davčno osnovo

in iz nje izhajajočo davčno obveznost

posameznega davčnega zavezanca.

Davčna stopnja naj se določi glede na

vrednost in namen rabe nepremičnine

(stopnja davka za poslovne nepremič-
nine, v katerih podjetniki opravljajo de-

javnost, mora biti primerljiva s stopnjo
za rezidenčna stanovanja). Prav tako

naj se zagotovi učinkovito pravno var-

stvo lastnikov nepremičnin (ugovor na

posplošeno tržno vrednost nepremič-
nine in ugotavljanje posebnih okoliščin).

11. Sprememba dohodninske lestvi-

ce in znižanje prispevkov (iz leta 2014)

Obremenitve podjetij so previsoke,
zato zahtevamo znižanje prispevkov

delodajalca in delojemalca v korist de-

lavcu. S predlogom bi se zvišalo neto

plačilo delavca, motivacija in pripravlje-
nost delavcev za delo, posledično pa bi

povečana potrošnja vodila v vsesplošno

gospodarsko korist.

Predlagamo tudi, da se dodatki za

nadurno, nedeljsko in praznično delo

oprostijo plačila prispevkov. Plačila pri-
spevkov na dodatke sta oproščena de-

lavec in delodajalec, znesek, namenjen
plačilu prispevka delodajalca naj pripa-

da delavcu, v smislu višjega bruto do-

hodka.

12. Uvedba tretje stopnje DDV za

osebne storitve s pretežnim deležem

ročnega dela ter za izdelke domače in

umetnostne obrti (iz leta 2015)

Predlagamo tretjo stopnjo DDV

v višini okoli 12 odstotkov, s katero bi

bile obdavčene storitve in proizvodi ti-

a PCI OBRTNO-PODJETNISKA H| fv V no°K| SKA UNIJA Pl MMSTRSnmM DELO, DRUŽINO

MM ZBORNICA SLOVENIJE "M" SOCIALNI SKLAD SOCIALNE ZADEVE IN ENAKE MOŽNOSTI
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stih obrtnih dejavnosti, ki se izvajajo

pretežno na ročni način (na primer

slikopleskarstvo, avtoservis, kamno-

seštvo, šivanje po meri, dejavnost ke-

mičnega čiščenja in pranje ipd.) ali so

izumirajo-.če (domača in umetnostna

obrt) ali pa so bile nepremišljeno uvr-

ščene med dejavnosti, ki so obdavčene

s splošno, 22-odstotno stopnjo (koz-

metične in masažne storitve).

Za uresničitev zahtev s področja

davkov, ki bilo treba spremeniti Zakon

o dohodnini, Zakon o DDV in Zakon o

davku od dohodkov pravnih oseb.

IZOBRAŽEVALNI SISTEM

13. Učinkovitejši sistem poklicnega

izobraževanja in izobraževanja odra-

slih (iz leta 2015)

Zakon o izobraževanju odraslih na-

menja pozornost dvema segmentoma,
osnovnošolskemu izobraževanju odra-

slih in neformalnemu izobraževanju
odraslih, formalno izobraževanje od-

raslih (od na primer nižjega poklicne-

ga, srednjega poklicnega, srednjega

strokovnega izobraževanja in drugega,

splošnega izobraževanja) pa prepušča

urejanju v drugih zakonih.

S stališča pregledne obravnave

in ureditve izobraževanja in usposa-

bljanja odraslih, potreb in načel vse-

življenjskega izobraževanja ter zaradi

vedno bolj aktualnega ohranjanja za-

posljivosti z novimi, dodatnimi znanji,
veščinami ter kompetencami, je po-

trebno na področje izobraževanja od-

raslih gledati celovito.

Pri tem opozarjamo na dejstvo, da

se zaradi doseganja meril izobraženo-

sti populacije v Sloveniji, v razpisih s

sredstvi Evropske unije, namenja naj-
več pozornosti usposabljanju nižje iz-

obraženim ali neizobraženim in starej-
šim od 45 let; s tem pa se ne stimulira

poklicnega in strokovnega formal-ne-

ga izobraževanja odraslih; kljub temu,

da je na trgu dela potreba po strokov-

nih kadrih tehnične usmeritve.

14. Zagotovitev sredstev za sofi-

nanciranje mojstrskih izpitov (iz leta

2014)

Predlagamo, da se med ukrepe za

hitrejše zaposlovanje mladih in ne-

zaposlenih, ki jih država financira iz

evropskih in proračunskih sredstev

uvrsti:
• sofinanciranje stroškov mojstr-

skega izpita vsem kandidatom, ki so

ga uspešno opravili, ne glede na na-

predovanje v stopnji izobrazbe (so-

financiranje preko primernih javnih
razpisov);

• sofinanciranje izvajanja mojstr-
skih izpitov Obrtno-podjetniški zbor-

nici Slovenije (sofinanciranje javnega

pooblastila ob prostovoljnem član-

stvu) ter posledično dodeli večja vloga

obrtno-podjetniškemu zborničnemu
sistemu, ki skrbi tudi za izobraževanje
odraslih.

POSLOVNO OKOLJE

15. Sistemsko financiranje repre-
zentativnih zbornic (iz leta 2014)

Glede na dejstvo, da se v Sloveni-

ji in Evropski uniji zakonodaja pogo-
sto spreminja, podjetja potrebujejo

zaščitnika oziroma zastopnika njiho-

vih interesov proti državi, ki spremlja

aktivnosti zakonodajalca. Zbornica

vsakodnevno spremlja zakonodajo na

različnih področjih in se bori za boljše

predpise in lažje poslovanje obrtnikov,

podjetnikov, vendar izborjene ugodno-
sti koristijo vsi gospodarski subjekti.

Predlagamo več možnih rešitev.

Menimo, da mora vsak gospodarski

subjekt k temu nekaj prispevati, zato

predlagamo, da naj bo vsak gospodar-

ski subjekt član ene od reprezentativ-
nih zbornic, odločitev, v kateri bo član,

pa naj bo prostovoljna. Poleg tega pre-

dlagamo tudi, da država uvede rešitev,

ki bo reprezentativni zbornici zagoto-
vila stabilen vir financiranja - prispe-

vek za zastopanje.

16. Sprememba metodologije za

izračun omrežnin in zmanjšanje ad-

ministrativnih obveznosti na področju

odpadkov (iz leta 2015)

Predlagamo, da se uredba spreme-
ni tako, da se kot osnova za obračun

stroškov upošteva dejanske (ali priča-
kovane) količine porabljene vode, saj v

nasprotnem primeru prihaja do velikih

razhajanj, višina končnega računa za

vodo pa ni odvisna od porabe vode,

temveč od zmogljivosti vodovodnega

priključka in vrednosti infrastrukture

v posamezni občini, kar v nobenem

primeru ne stimulira porabnikov k ra-

cionalnejši rabi vode. Zaskrbljujoče je

tudi to, da se nekateri porabniki zaradi

izredno visokih stroškov odločajo za

zmanjševanje velikosti vodomerov, kar

pa po drugi strani lahko poveča požar-
no ogroženost oziroma vpliva na slab-

šo požarno varnost celotne okolice, ne

le posameznika neposredno.

Predlagamo manj administrativ-

nih ovir za zavezance glede poročanja

o odpadkih. Ko so podatki vneseni v

sistemu IS, naj se poročila avtomatsko

generirajo. Pristojni organ naj za svoje

potrebe sam pridobi podatke iz infor-

macijskega sistema, tako da letno po-

ročanje ne bo več potrebno. IS sistem

naj se nadgradi tako, da bo omogočal

shranjevanje evidenčnih listov za pred-

pisano obdobje shranjevanja po Ured-

bi o odpadkih.

17. Odprava administrativnih ovir

pri čezmejnem izvajanju storitev (iz

leta 2017)

Zakon o čezmejnem izvajanju sto-

ritev, ki je začel veljati s 1. 1. 2018,

slovenskim majhnim de-lodajalcem

postavlja ovire, ki jim onemogoča hi-

tro opravljanje del v tujini. V praksi se

je izkazalo, da se potrdilo Ai izdaja v

roku 5 dni od popolne vloge. Ta rok je v

številnih primerih predolg, saj pogosto

pride do napotitve nepredvideno. Pro-

blematika, s katero se srečujejo majhni

delodajalci, je tudi, da potrdila Ai ne

morejo pridobiti za isto obdobje za več

lokacij. To je najpogosteje v gradbeni-

štvu, delavci tedensko menjajo lokaci-

je opravljanja dela in vnaprej z goto-

vostjo ne morejo predvideti menjave

gradbišča. Naslednja administrativna

ovira je, da mora delodajalec še vedno

sam spreminjati zavarovalno podlago,

četudi potrdilo Ai preneha veljati zara-

di izteka njegove veljavnosti.

18. Finančna pomoč prevzemnikom

družinskih podjetij (iz leta 2018)
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Pri prehodu iz prve na drugo ge-
neracijo propadeta 2/3 družinskih pod-

jetij, s čimer je ogroženo tudi veliko

število delovnih mest, saj družinska

podjetja zaposlujejo 70 % aktivnega

delovnega prebivalstva.

Predlagamo, da so prevzemniki
družinskih podjetij deležni enkratne
finančne podpore v obliki nepovratnih
sredstev po zgledu pomoči mladim pre-
vzemnikom kmetij, ki dobijo več deset

tisoč evrov.

Ukrep bi bil namenjen dvigu pro-

duktivnosti in konkurenčnosti s podpo-
ro prevzemnikom družinskih podjetij za

lažji prevzem in prehod ter stimuliranju
potomcev za prevzem podjetij, saj je
teh po raziskavah le 9 %.

19. Plačilo nadomestila za avtorske

pravice za vse kolektivne organizacije
(SAZAS, ZAMP in IPF) preko skupne po-
ložnice (iz leta 2007)

Plačevanje nadomestil za avtorske

pravice pri javnem predvajanju avtor-

skih del vsem kolektivnim organiza-

cijam, ki upravljajo avtorske pravice
(SAZAS, ZAMP, zavod IPF), bi morali

zagotoviti preko skupne položnice ozi-

roma preko skupnega računa, saj bi to

podjetniku zmanjšalo administrativne
ovire in stroške za provizije bankam ter

hkrati preprečilo neutemeljeno priho-

dnje višanje prispevkov tem kolektiv-
nim organizacijam.

20. Zagotoviti plačevanje davkov in

prispevkov na enoten plačilni nalog (iz

leta 2007)

Poudarjamo, da ni dovolj le sprejeti
ukrepe, temveč je potrebno omogočiti
tudi njihovo izvajanje in le-to pri eno-

tnem plačilnem nalogu za plačilo daja-
tev še vedno ne deluje na način, kot bi

bilo potrebno.
Maja Ricač
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Najboljši dijaki

iz Maribora
Cradbeniada, strokovno tekmovanje in tradicionalno srečanje dijakov slovenskih gradbenih
šol, je letos potekala 17. aprila v Mariboru v organizaciji Srednje gradbene šole in gimnazije

Maribor. Udeležilo se je je 177 dijakov in mentorjev iz petih gradbenih šol Slovenije: Ljubljane,

Celja, Novega mesta, Kranja in Maribora, ter dijaki pobratenih šol iz Trsta in Jagodine. Srečanja

se je udeležil tudi predsednik Sekcije gradbincev pri 00Z Maribor Frančišek Eder.

Klasičnemu programu tekmovanj
v športu, znanju in spretnostih so

letos dodali še dobrodelno akcijo, izde-
lavo hotelčkov za žuželke, ki jih bodo

podarili vrtcem in osnovnim šolam, na

kateri je sodelovalo okrog 50 udeležen-

cev vseh udeleženih šol ter pobratena

šola iz Jagodine, osnovnošolci iz OŠ

Prežihov Voranc in gostje.
Dijaki poklicnega izobraževanja so

izdelovali slovenski grb v tehniki moza-

ika, pri čemer je šlo za preplet različnih

poklicnih znanj in veščin ter utrjevanje
domoljubne zavesti. Gradbeni tehniki

so se v okviru strokovne naloge po-

merili v tekmovanju pod imenom Je

kaj trden most. Izdelali so mostove in

preizkusili njihovo nosilnost. Mostovi

iz špagetov in vročega lepila so imeli

razpon 60 cm in višino 20 cm. Most,

ki so ga izdelali dijaki ljubljanske šole

je prenesel obremenitev 26 kg, novo-

meški in celjski sta prenesla po 40 kg,
most mariborske ekipe pa je dosegel
prvo mesto z 79 kg. V športni dvorani

UŠC Leona Štuklja pa so potekala tek-

movanja iz malega nogometa, košarke

3x3 in odbojke. Pri izvedbi Gradbeni-

ade 2019 in dobrodelne dejavnosti so

sponzorsko pomagali podjetje JUB in

Pomgrad ter GBC-Slovensko združenje
za trajnostno gradnjo.

Prireditve seje udeležil tudi Franči-

šek Eder, predsednik Sekcije gradbincev
pri OOZ Maribor, ki je ob tem povedal:
»Veseli smo, da nas vabijo na takšne

dogodke in da smo soudeleženi v tem

dogajanju, ko vidimo toliko mladih, ki

se učijo za gradbene poklice. Takšne

dogodke in aktivnosti spodbujamo in

jih bomo spremljali tudi naprej. S šolo
dobro sodelujemo, prihodnji mesec pa
bomo na eni od osnovnih šol na tehnič-

nem dnevu predstavili obrtne poklice,
tudi poklica slikopleskar in zidar. Gre za

deficitarne poklice. Upamo, da se bo s

takšnimi srečanji, tekmovanji in pred-
stavitvami zvišal tudi vpis in zanimanje
za gradbene poklice.«

Breda Malenšek

Gradbeniada 2019

Pri ocenjevanju mozaikov sta bili pomembni

pravilnost izvedbe in končni izgled.

Izdelava hotelčkov za žuželke \e potekala v delavnicah

Srednje gradbene šole m gimnazije Maribor.

Dobrodelno akcijo si je ogledal tudi predsednik Sekcije
gradbincev pri OOZ Maribor Frančišek Eder.

1. mesto: Srednja gradbena šola in gimnazija Maribor

2. mesto : Srednja gradbena, geodetska in okoljevarstvena šola Ljubljana 'št
4

j. mesto: Šolski center Celje - Srednja šola za gradbeništvo in varovanje okolja VT 'JjT

4. mesto: Šolski center Novo mesto, Srednja gradbena, lesarska ||; �yjj|. �nPmf,
5. mesto: Srednja ekonomska, storitvena in gradbena šola Šolski center Kranj
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